
DIARI DE SESSIONS DE LA
COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTS

DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 351-1992 Fq.Con.núm. 33/27 X legislatura Any 2022 Núm. 104

 

Presidència
del Sr. Juli Dalmau i De Mata

Sessió celebrada dia 18 d'octubre de 2022 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

Compareixença del conseller de Fons Europeus, Universitat i Cultura, Sr. Miquel Company i Pons, sol·licitada a iniciativa pròpia,
mitjançant l’escrit RGE núm. 5514/22, per informar sobre l’evolució del Mecanisme de recuperació i resiliència. . . . . . . . . . . 2500

 



2500 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 104 / 18 d'octubre de 2022 

EL SR. PRESIDENT:

Bona tarda, senyores i senyors diputats. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions. 

EL SR. MASCARÓ I BOSCH:

Sí, president, Joan Mascaró substitueix Maria Antònia
Truyols.

EL SR. MARÍ I TUR:

Jordi Marí substitueix Pilar Costa.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé.

Compareixença del conseller de Fons Europeus,
Universitat i Cultura, Sr. Miquel Company i Pons,
sol·licitada a iniciativa pròpia, mitjançant l’escrit RGE
núm. 5514/22, per informar sobre l’evolució del Mecanisme
de recuperació i resiliència.

Passam a la compareixença del Sr. Miquel Company i Pons,
conseller de Fons Europeus, Universitat i Cultura, sol·licitada
a iniciativa pròpia d'acord amb l'article 192.1 del Reglament,
per informar sobre l'evolució del Mecanisme de recuperació i
resiliència.

Assisteix el conseller de Fons Europeus, Universitat i
Cultura, el Sr. Miquel Company i Pons, acompanyat de la Sra.
Maria Gràcia González i López, secretària general; de la Sra.
Antònia Alomar i Mascaró, cap de gabinet; del Sr. Félix Pablo
i Pindado, director general de Fons Europeus; del Sr. Joan
Carrió i Vidal, director de l'Oficina de Planificació i
Coordinació d'Inversions Estratègiques; de la Sra. Imma
Bibiloni i Capó, assessora de comunicació; i de la Sra. Francina
Marquès i Oleo, interlocutora parlamentària.

Té la paraula el conseller de Fons Europeus, Universitat i
Cultura per tal de fer l'exposició oral, per un temps màxim de
trenta minuts. En voler.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Moltes gràcies, president, gràcies, membres de la Mesa,
diputats i diputades, moltes gràcies per assistir a aquesta
compareixença voluntària. Gràcies també als membres del meu
equip que m'acompanyen.

Com saben, avui comparesc per tercera vegada davant
aquesta cambra per donar acompliment al compromís que vaig
adquirir de mantenir informada la cambra del Parlament balear
de l'evolució de les tasques del Govern en matèria de
l'Estratègia d'inversions de les Illes Balears 2030 i,
evidentment, de la gestió dels fons europeus, especialment, del
programa europeu Next Generation, uns fons que podem dir
que agafen una velocitat de creuer, i ara a la meva explicació

intentaré explicar-ho i després, evidentment, qued a la vostra
disposició per a tots els dubtes que puguin sorgir.

Aquesta gestió que, com saben, suposa una grandíssima
oportunitat -ja ho he dit moltes vegades, no m'estendré en
aquesta qüestió- de finançament, però també un gran repte, un
repte majúscul a nivell de gestió de tots aquests fons, de totes
les convocatòries i de totes les licitacions que es preveuen amb
aquests imports.

Ens trobam davant un moment -com dic- també, històric, a
nivell de finançament, però a nivell polític també, per tant, ja
que podem disposar d'un fons extraordinari, podem
desenvolupar el màxim també d’objectius comuns que tenim en
aquestes illes i, com saben, basats en quatre eixos que vam
marcar a l'estratègia d'inversions sobre la competitivitat, la
diversificació productiva, la sostenibilitat i la cohesió social.
Crec que és important perquè les decisions que prenguem avui
-dins aquesta legislatura o en aquests propers anys- són
determinants per al futur que ens espera en aquestes illes i, per
tant, els fons europeus poden facilitar -i faciliten i facilitaran-
que assolim aquests objectius.

Com saben, també, hem viscut una resposta europea sense
precedents, és indiscutible, el major paquet d'estímul financer
de la història i, malgrat -com dic- que el repte és majúscul a
nivell de gestió i complex, el resultat final ha de ser poder
configurar una economia més resistent, també més resilient i
més inclusiva, com hem compartit en diferents ocasions.

Saben també que, pràcticament en aquests moments, tots fa
just un any, vàrem aprovar l'Estratègia d'inversions balears
2030, fruit d'un ampli consens social i polític, en el qual
basàvem les estratègies d'aquesta comunitat autònoma, sé que
formen part tots els partits polítics d’aquest consens, però estic
segur -i així també ho hem pogut parlar- que amb les línies
mestres, amb els diferents objectius que hi ha, independentment
de les formes, estam tots d'acord.

Per tant, vàrem planificar l'estratègia, l'hem treballada i,
fruit d'aquella estratègia, ara executam. No ha estat bo de fer,
evidentment, en un any -com saben, també- hem sortit d'una
pandèmia, amb una conselleria nova, amb un equip nou, però
crec que el resultat és positiu i també ho explicaré en aquesta
exposició; evidentment, els que em coneixen saben que no som
conformista: és positiu i evidentment també millorable, per tant
seguim fent feina per executar totes les qüestions que tenim per
endavant.

Com saben, el Pla té 12 línies estratègiques agrupades en
quatre eixos d'actuació, com he dit: diversificació econòmica,
sostenibilitat, competitivitat i cohesió social, i les 12 estratègies
de transformació, també amb els càlculs que manejam des del
Govern, es preveuen crear més de 71.000 llocs de feina en 10
anys i aportar un 0,7% addicional cada any al creixement del
producte interior brut balear. De fet, per cada euro invertit
calculam un efecte multiplicador d’l,5, la qual cosa suposa que,
pels 4.640 milions que estan dissenyats a l'estratègia, esperam
un impacte directe i indirecte per valor de 6.900 milions.

Com saben, també, les inversions, les línies d’inversions,
que poden anar finançades a través del Next Generation es
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composen de dues branques: per una banda, el programa
REACT, que l’objectiu és ampliar i donar continuïtat a les
mesures de resposta i recuperació de la crisi que es va posar en
marxa amb motiu de la pandèmia; i, d'altra banda, el
Mecanisme de recuperació i resiliència, que és el més ampli, és
el principal instrument del fons, per la quantitat que es disposa
d’aquest mecanisme i l'objectiu és potenciar el creixement de
les economies dels països de la Unió Europea a través del
desenvolupament sostenible, la digitalització i la
reindustrialització. 

Els estats europeus han hagut de transposar, com saben,
aquest mecanisme de recuperació en forma de plans estatals i
reformes, n’hi ha que contemplen inversions, que en el cas
d'Espanya ha donat lloc al conegut Pla de recuperació,
transformació i resiliència, que és el pla que, evidentment,
després totes les comunitats autònomes han d’executar i han de
treballar amb les vies que es marquen en aquest pla.

Per fer una pinzellada ràpida al programa REACT, que
també és un dels programes, és el primer programa que es va
iniciar i, per tant, ja duim des de les segones, a les dues
compareixences anteriors també n’havia pogut fer cinc cèntims,
és cert que ara, evidentment, està molt més desenvolupat i, per
tant, ja puc donar unes xifres més definitives. És un programa
importantíssim, com saben, el programa REACT aportava a les
Illes Balears 299,56 milions d'euros, per tant, 300 milions en
tres anys. Per tant, només aquesta branca de REACT ja supera
el que s'havia rebut en el marc financer plurianual del 2014 aL
2020 en fons europeus.

En aquest sentit a hores d'ara tenim en marxa 42 actuacions
ja iniciades, valorades, com he dit, en 299,56 milions d'euros,
açò suposa el cent per cent de l'assignació atorgada a les Illes
Balears. Per tant, el paquet de REACT funciona d’allò més bé. 

Hem iniciat el procés d’execució, o sigui ja el
desenvolupament del mateix mecanisme en matèria d’execució,
del 90,5% dels recursos assignats; és a dir, 38 de les 42
actuacions ja estan començades, ja estan iniciades en forma
d'expedients, en forma de licitacions, en forma de
convocatòries i de diferents àmbits. I d'aquestes 38 actuacions
que, com dic, ja s'han començat, 15 ja s'han executat i pagat
completament, per tant, un 35,7% del total.

Dins aquest paquet de REACT, per posar algun exemple,
com saben, parlam d'infraestructures sanitàries, reformes
d’hospitals, com el Verge del Toro a Menorca, el psiquiàtric i
el General i Son Llàtzer a Palma, Hospital d'Inca i de Manacor.
A l'hospital psiquiàtric i a Son Llàtzer, per exemple, el projecte
està cent per cent executat en aquest cas i la resta es troben en
fase d'execució. 

També de nou transport sanitari, d’unitats bàsiques
avançades pediàtriques, d'intervenció ràpida, etc. I també, dins
l'àmbit educatiu, una part importantíssima de les quals ja
comptam amb actuacions cent per cent executades als centres
d'educació infantil i primària d’Escola Nova, de les Cases
Noves, de Sa Punta de N'Amer, de l’IES Portocristo i Isidor
Macabich, també de l'escola de Sa Torre, la de Puig d'En Valls,
la de Ses Comes, la de Sant Ferran de Ses Roques i l'escola de

Formentera, i també les del CEIP de Sant Carles a Santa
Eulàlia.

L'altra pota, diguem, del REACT, com saben, és serveis
socials i salut; salut, serveis socials i educació, i amb els serveis
socials ens trobam dins el programa les residències per a
persones dependents del Quarter de Santiago de Maó, també la
de Son Martorell, ambdues amb projecte en execució i amb
pagaments parcials resolts també. Per tant, anam prou avançats.

A part d'aquestes tres branques de finançament dins el
REACT, també hem incorporat, vam incorporar dins aquest
finançament el cost del crèdit ISBA, dirigit a PIME, també els
nous graus de formació professional, els programes d'inserció
sociolaboral i l'adquisició de vagons electrificats per
incrementar les freqüències del transport ferroviari a Mallorca.
Això pel que fa a la part del REACT i, evidentment, després
qued a la vostra disposició per a qualsevol consulta.

Pel que fa al Mecanisme de recuperació i resiliència, que és
l’àmbit més ample d'aquest paquet de finançament, a dia 31
d'agost del 2022, són dades tancades pel que fa al ministeri, per
tant són amb les que ens basam, els fons assignats del
mecanisme de recuperació a l'administració de la comunitat
autònoma de les Illes Balears sumen 863,63 milions d’euros,
863,63 milions d’euros. Aquests fons estan especialment
vinculats a la transició ecològica, a la digitalització, a la
protecció social, a la formació professional, al turisme
sostenible, a l'ocupació i a la ciència. Dins cadascun d'aquests
titulars, evidentment, hi ha les diferents convocatòries, que
després també puc explicar, en matèries més específiques
d'energies renovables, de mobilitat sostenible, de projectes
innovadors, de connectivitat, etc. 

He d’esmentar, que crec que és una dada important també,
no com a Govern de les Illes Balears, sinó com a comunitat
autònoma, que crec que podem estar satisfets, que..., bé, 
calculam, primer de tot, que les comunitats autònomes
gestionarem fins el 54% d'aquests fons, dels fons estatals, per
tant, les comunitats autònomes, i especialment en el cas de
Balears, tenen un paper molt clau en la part de gestió i també
en la part de direcció d'aquests fons, de part d'aquests fons,
especialment pel que fa referència a turisme i energia. 

Com comentàvem, dels 864 milions d'euros del mecanisme
també comptam amb la previsió de 330 milions per a noves
assignacions. Aquests 330 milions per a noves assignacions,
quan diem açò vol dir que encara no estan assignats, però que
sí que s’han treballat a les diferents conferències sectorials, per
tant, als 864 que comentàvem, s’hi sumen aquests 330 milions
per a les noves assignacions i açò suposa 1.200 milions d'euros
procedents del Mecanisme de recuperació i resiliència, açò és
la data crec que important del mecanisme. I aquests 1.200
milions d'euros, ho dic perquè quadri amb les xifres que fins
ara també comentam dels 1.500 milions d'euros, evidentment,
s’hi han de sumar els 300 milions de REACT, que ja he
explicat. Per tant, 300 de REACT, més 1.200 del Mecanisme
de recuperació i resiliència fan el total de 1.500 milions d'euros
del paquet de Next Generation. 

Com comentàvem també de les fonts publicades, de les
dades publicades, perdó, dels fons assignats a Balears, de dia
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31 d'agost del 2022, ja s'han mobilitzat 190 milions d'euros
mitjançant la posada en marxa de 118 actuacions d’execució.
Donaré moltes xifres, si hi ha qualque xifra que no s'entengui
o que hagi de tornar explicar evidentment després, en el torn de
rèplica, estaré encantat d’aclarir-ho. 

D’aquestes 118 actuacions d'execució, 32 són convocatòries
de subvencions, per un valor de 102 milions d’euros: 54 són
licitacions de contractes públics, que sumen un total de 63
milions d'euros, i 32 tenen a veure amb altres instruments per
valor de 24 milions d'euros. I quan parlam d'altres instruments
parlam de convenis, d’assignacions, de diferents instruments de
contractació que té la comunitat autònoma. 

Per resumir aquestes xifres d'alguna manera i per posar una
mica de llum a tanta xifra, a Balears per via del REACT i de
l’MRR ja hem mobilitzat el 47% dels fons assignats, és a dir,
480 milions d'euros. Crec que és una xifra importantíssima
tenint en compte que fa un any i mig que gestionam aquest
paquet de mesures i que, evidentment, no vàrem rebre i no es
va assignar tota aquesta quantitat de fons fa un any, sinó que
s'ha escalonat al llarg del temps i al llarg dels mesos i, de fet,
com he dit abans, encara n'hi ha que no són a la comunitat
autònoma sinó que estan preassignats. 

Les temàtiques i els beneficiaris d'aquestes actuacions són
molt diverses, des d'incentius a particulars i empreses, com per
exemple la compra de vehicles elèctrics i la instal·lació de
punts de recàrrega; els incentius a l’autoconsum energètic
d'energies renovables per a administracions, empreses i
particulars; i també alguns exemples per a entitats locals com
la creació de places de 0 a 3 anys; o les inversions en
infraestructures escèniques musicals, que és una de les darreres
convocatòries que vam resoldre ara des del Departament, també
de Cultura, que van a l'àmbit públic, però sobretot també a
l’àmbit privat. Les infraestructures escèniques i musicals
privades ja tenen assignats els seus fons que han demanat a
través d'aquesta convocatòria.

També l’impuls a nous cicles de formació professional, com
he dit, i digitalització d'aules; els equipaments d’alta tecnologia
a hospitals públics; la implementació de la història social
electrònica i el desenvolupament de la teleassistència.

També contractes de noves infraestructures, com les noves
residències i centres de dia d'Es Castell i Sant Llorenç d'Es
Cardassar i el nou centre de llargues estades que es construirà
a l'antic hospital de Son Dureta. 

També una qüestió important d'ajuda a les empreses és
l’adquisició directa d'un immoble per ubicar el nou Centre de
Orientació, Emprenedoria, Acompanyament i Innovació per a
l’Ocupació, el COE, que forma part de l'estratègia del SOIB.

Per temàtiques, per fer un resum més rellevant, també hem
de destacar les àrees que més recursos han mobilitzat fins ara,
quan parl de mobilitzat vull dir que ja han estat posades a
disposició de l'administració, però també dels administrats en
matèria pública, particular o privada. En el cas d'educació han
estat 43,22 milions d'euros; en transició energètica, 34,31
milions d'euros; afers socials, 28,46 milions d'euros; ocupació,
23,23 milions d'euros, i en salut, 22,18 milions d'euros. 

Avui mateix presentàvem les línies del SOIB de recerca a
la Universitat amb la contractació de 115 joves destinats,
precisament, a aquests objectius. 

D'altra banda, si analitzam també els fons executats per
àrees, contractes que són adjudicats o ajudes concedides i
convenis signats, el gruix pertany a les àrees d’afers socials
amb 22,19 milions d'euros i a salut, amb 21,95 milions d’euros.

Com he dit, també forma part del que no són ni
convocatòries ni són transferències, el Conveni per als centres
socials de Trepucó i Fabiola a Menorca, la contractació del
professorat d’FP per a l’oferta de formació bilingüe i el Servei
d'avaluació i acreditació de competències professionals
adquirides a través d'experiència laboral o de vies no formals.

I d'altra banda, i fora del paraigua de finançament Next
Generation, també vull fer un repàs ràpid al programa FEDER
21-27, del qual també en formen part les diferents
infraestructures, com és la construcció de la nova seu per al
SOCIB al Moll Vell de Palma, per 7 milions d'euros, que
aquest projecte permetrà consolidar la infraestructura científica
i tècnica singular, com és l'Observatori marí de referència al
Mediterrani. Aquest projecte compta amb un finançament del
60% del nou programa FEDER.

També la infraestructura de telecomunicació LoRaWAN,
que també és important per al desenvolupament dels nous
projectes Smart. I la construcció d'una nova planta de compost
de bioresidus al nord de l'illa de Mallorca, una inversió de 13,5
milions d'euros, la construcció d'habitatge de protecció oficial
amb un pressupost de 17 milions d'euros. 

En aquest sentit, també m'agradaria destacar la compra d'un
nou centre de processament de dades per al Parc Bit, que és
important també per l'allau de nous projectes i de línies que
treballam en matèria d'innovació i telecomunicacions, que és el
CPD, i la modernització tecnològica de la xarxa de les
deixalleries. 

Incloem també dins el marc financer plurianual el Pla
d'impuls a la recerca, importantíssim també tant per a la
conselleria com per al Govern de les Illes Balears, i la compra
d'equipament científic per a IUNICS i per a la Universitat de
les Illes Balears.

Per resumir i concloure la meva primera intervenció,
m'agradaria destacar o deixar clar que el programa Next
Generation de la Unió Europea ja supera els 1.500 milions
d'euros, gairebé 300 milions -com he dit- corresponen al fons
REACT, 1.193, exactament, corresponen als compromisos
adquirits pels diferents ministeris, a través del Mecanisme de
recuperació i resiliència. Aquí manquen encara els 330 milions
que són les propostes plantejades a les comissions sectorials -
com he comentat-, és la suma total dels 1.500 milions d'euros.

I també m'agradaria comentar, per fer-ho breu, l’apartat
important del que té a veure amb la gestió que es fa, ara més
específica, molt més específica i molt més concentrada, en la
gestió dels fons europeus en matèria de les empreses d'aquestes
illes.

 



HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 104 / 18 d'octubre de 2022 2503

L’Oficina d'Inversions Estratègiques ha fet un esforç, una
dedicació específica precisament en aquest sentit, i m'agradaria
destacar les diferents línies d'actuació que duem a terme per a
les PIME. Per una banda, duim a terme un suport específic a
l’enfocament i orientacions del projecte tant pels que es
presenten a través de l'Oficina, hem de tenir en compte que
l’Oficina a hores d'ara ha rebut 111 projectes a través de la
web, per valor de 1.600 milions d'euros, i que el 75% d’aquests
projectes, és a dir, 84 projectes, són d'iniciativa privada.

La web, ja que parl de la web, és una web que actualment
registra més de 60.000 visites, amb 15.000 usuaris diferents.
Per tant, és una web força emprada, força útil i que les
empreses valoren molt positivament. 

També dinamitzam, aportam una dinamització de les PIME
per aconseguir la seva implicació en projectes estratègics. Açò
és importantíssim, perquè hem vist com diferents PIME,
evidentment, o associacions de caràcter empresarial, presenten
projectes similars, i sinó similars, complementaris, i l’Oficina
també es dedica a treballar conjuntament amb ells i a treballar
les sinergies que es puguin desenvolupar. Hi ha molts de
projectes que poden estar inclosos dins el PERTE, que també
necessiten d’empreses tractores i, per tant, l'Oficina fa una feina
acurada i dedicada a aquestes empreses per tal que es aprofitar
una miqueta d'aquestes sinèrgies que es generen. 

També hem posat en marxa un canal de comunicació
exclusiu per a PIME, una bústia; una plataforma de web d'ajuda
per a empreses, que aquesta plataforma de web d'ajudes resulta
d’allò més important i molt interessant, és una plataforma que
s’ha gestat i s'ha creat a les Illes Balears, de producció pròpia
de Balears, en el cas de Menorca d'una empresa incubada al
Centre Bit, i és una plataforma d'ajudes per a empreses que té
al darrere no només intel·ligència artificial, sinó també un
servei d'acompanyament. Per tant, les empreses no han d'anar
a cercar una per una les convocatòries que els puguin ser
beneficioses, sinó que a través d'aquest portal poden,
mitjançant paraules clau que tinguin dins els seus projectes,
aquest cercador els fa una proposta de les diferents opcions de
finançament que hi ha per a aquest tipus de projectes i per a
aquestes empreses.

També una de les qüestions molt important i que era un
reclam de les empreses, i crec que açò també ajuda moltíssim
a preparar els diferents projectes, és la publicació de les
previsions de convocatòria d'ajudes que -com dic- permet la
gestió i l’anticipació. 

I aquí m’atur un moment perquè m'haureu sentit també dir
prou vegades que és molt necessari que les empreses vagin
preparant els projectes per tal de tenir a punt el finançament
quan surti la convocatòria. Açò està ajudant moltíssim, aquesta
publicació de les previsions, perquè les empreses poden veure,
per una banda, que el seu projecte podrà ser finançat, que
tendrà una oportunitat de finançament, però també poden
adaptar el seu projecte a les bases o en aquest cas a la previsió
de la convocatòria que vagi a sortir. 

Per tant, açò és una eina que agraeixen moltíssim les
empreses i les patronals, perquè permet una feina molt més
acurada i de previsió per presentar-ho.

Aquesta publicació de les previsions, nosaltres la fem
internament, des de l'àmbit de la comunitat autònoma,
manualment els de l’Oficina, amb una feina molt laboriosa, i
també la fa l'Estat. Per tant, a la pàgina web tenen les dues
pestanyes, la previsió de convocatòries estatals i la previsió de
convocatòries autonòmiques, i les empreses poden veure a
quina s’han de dirigir.

També fem una difusió diària de les convocatòries d'ajudes
a través de web i mail que les empreses s'han inscrit, seminaris
oberts sobre els fons europeus per a les empreses, que ja han
començat, ja duim dues formacions, si no m'equivoc, sí, una, i
crec que l’altra és aquesta setmana, o aquesta o la que ve, que
he vist el programa -perdonau-, presencialment per a les
empreses, que es grava, es pot veure a totes les illes i està
previst també que es pugui fer d'una manera més condensada i
més adequada en les diferents illes, amb l'objectiu de ser una
eina útil, evidentment, i de referència per a totes les empreses. 

També vull comentar que a 30 de juny, al tancament de 30
de juny, ara prest tindrem també noves dades, gairebé 1.000
empreses de les Illes Balears ja havien rebut ajudes dels fons
Next Generation per valor d'aproximadament 25 milions
d'euros. 

Per tant, els fons arriben a les empreses, és cert que ens
agradaria..., a tots ens agradaria, jo crec, evidentment, que tot
fos molt més ràpid i molt més àgil, però es desenvolupen ara
aproximadament entre un 60% i un 70% de les convocatòries
que ja actualment van dirigides totalment a les empreses. 

Açò té una explicació, jo crec que lògica, coherent i a
compartir, i és que el Mecanisme de recuperació i resiliència,
en ser tan gran, necessita d'un desenvolupament tècnic i jurídic
específic.

Per tant, tots els que sou en aquesta sala o els que ens
puguin escoltar per via streaming i que hagin gestionat, saben
que una convocatòria estructural de subvencions, d'aquí que la
tens redactada, amb el vistiplau dels serveis tècnics i jurídics,
que la tens publicada, que es presenten a les convocatòries, que
la tens assignada i que la tens pagada, la tens en un any,
aproximadament, una convocatòria estructural que existeix
d'any rere any.

Per tant, com no han de passar uns mesos, un any, en aquest
sentit, per preparar totes les bases i tota les convocatòries que
s'han de regir per la normativa actual, per la Llei de
subvencions, per la Llei de contractes i també per la normativa
europea. Per tant, és lògic i intel·ligible -jo crec- i explicable
que les convocatòries a l'àmbit privat necessitaven aquests
mesos per poder publicar totes les bases i poder redirigir tot el
programa que, com dic, és molt gran. Crec que açò s'entén
perfectament.

I aquí ve quan dic que ha agafat una velocitat de creuer,
perquè reiter que aproximadament un 70% de les convocatòries
-que estan publicades- ja van directament al sector empresarial,
tant si són autonòmiques com si són estatals.

Jo crec que m’he botat aquí unes quantes pàgines, queda
memòria i per tant aniré acabant.
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Sí, bàsicament, a dia d'avui hi ha 24 convocatòries
destinades a empreses; d'aquestes, 12 són autonòmiques i 12
són estatals; la seva totalitat en import sumen 3.467 milions
d'euros; 9 d'elles estan destinades a aspectes en transició
energètica i mobilitat sostenible; 5 a medi ambient, agricultura
i pesca; 3 a formació i ocupació; i 3 a digitalització; i les altres
2 estan relacionades amb temes de turisme, cultura i esports.
Parl, encara que siguin àmbits transversals, parl de les
convocatòries per a empreses, en aquest sentit.

I algunes dades, també, crec que importants com a
comunitat autònoma, que val la pena saber: les Illes Balears
hem estat la primera regió espanyola en superar el 90%
d'execució del fons FEDER. En aquest moment som líders en
justificació, amb un 101,91% de la despesa FEDER en el
període 2014 i 2020, ja certificada, molt per sobre de la mitjana
estatal. Aquí, m'agradaria donar l'enhorabona al director
general de Fons Europeus, crec que es de justícia, a Félix Pablo
i a tot el seu equip.

També som la primera regió espanyola en justificar
inversions en el programa REACT-EU, com he comentat
abans, que he explicat abans, i la primera regió espanyola amb
bones pràctiques reconegudes pel Ministeri d'Hisenda, amb 21
inversions amb aquesta consideració. Crec que també és de
posar en valor.

També som la millor regió espanyola pel que fa als premis
nacionals al millor projecte FEDER, la comunitat més
guardonada d'Espanya, i la primera que repeteix la màxima
distinció al projecte.

I també s’ha de comentar, en previsió del nou programa
FEDER i Fons Social Europeu, que ja ha culminat la tramitació
del nou programa d’aquest període, per tant, l’aprovació
s'estima que sigui a finals d'aquest any i suposarà una ajuda
financera de 250 milions d'euros, que se sumen a tot el que ja
he explicat per a impuls de la recerca, el desenvolupament,
digitalització i millora de competitivitat, entre altres qüestions.

Així mateix, també hem dut a terme des d'aquesta direcció
general la programació del fons de transició justa, que són uns
fons -que també és important posar-hi l'accent- que permetran
donar suport a 13 municipis del nord de Mallorca, afectats pel
tancament de la central tèrmica d'Es Murterar, per tal de
dinamitzar l'activitat econòmica i ocupació d’aquestes zones,
amb un total d’una ajuda de 17,37 milions d'euros.

Aquest fons de transició justa està desplegat a tot el territori
nacional i va específicament per a aquelles comunitats i per a
aquelles regions que tenen tancaments d’aquest tipus de
centrals. Açò no vol dir que, evidentment -i ja ens ocupam
també d'aquesta planificació-, aquestes actuacions tenen un
benefici directe a tota la comunitat autònoma de les Illes
Balears perquè, evidentment, tot el que es programa a nivell de
les accions que es fan en transició justa, tant sigui per la
Direcció General de Fons Europeus com també per la Direcció
General d'Energia i Canvi Climàtic, tenen un impacte
majoritari, especialment en temes de formació, en temes de
recerca, en temes d'innovació i, per tant, oberts a tota la
comunitat balear.

I també he de comentar que Balears participarà en el
programa de lluita contra la privació material, amb una ajuda
de gairebé 14 milions d'euros destinats a cobrir les necessitats
més bàsiques d'alimentació i higiene de les persones en situació
de més vulnerabilitat. Per tant, també és un import important
que se suma a tot el que ja he explicat abans.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, hauríem d'anar acabant.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Tot d'una vaig acabant.

Amb paraules de la vicepresidenta Calviño, més de 2.900
particulars, empreses, entitats locals i organismes públics de les
Illes Balears ja han participat en alguna de les més de 85
convocatòries fetes fins ara, a tots els àmbits transversals, que
no em puc estendre perquè he assolit el temps, no n’era
conscient, perdonau.

Simplement, detallar que, del Kit Digital, amb el tancament
que tenim de les dades, ara mateix suposa 207 beneficiaris per
a Balears amb 2,5 milions d'euros, que en les properes
setmanes tendrem ja el tancament de la segona i la previsió de
la tercera línia del Kit Digital. També UNICO-Banda ampla,
per 3,8 milions d'euros, i 356 beneficiaris d'empreses, per a la
convocatòria estatal de refinançament, fer-se per valor de 15
milions d'euros. Com dic, aquestes dades són de dia 31 de
maig, per tant, avui hi ha un decalatge important a nivell de
segon semestre.

I fins aquí la meva primera intervenció. Esper no haver estat
molt dispers, i haver donat les dades i les xifres claus per poder
debatre, per poder comentar i resoldre els dubtes que es
plantegin, i que pugui saber i contestar.

Moltes gràcies, Sr. President. Gràcies, senyors diputats i
diputades.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies, Sr. Conseller. Pertoca demanar als
grups parlamentaris si volen una suspensió de la sessió o si
podem continuar. Entenc que podem continuar.

Per tant, per tal de formular preguntes o observacions,
procedeix la intervenció dels grups parlamentaris per un temps
màxim de quinze minuts cadascun. I, en primer lloc, té la
paraula, per part del Grup Parlamentari Popular, el Sr. Antoni
Costa. 

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, president, senyores i senyors diputats. Bé, en
primer lloc, un agraïment sincer al conseller per comparèixer
voluntàriament en aquesta cambra per explicar totes les
qüestions que puguin sorgir en matèria d’execució de fons
europeus. El conseller es va comprometre a fer-ho, i ho fa, i és
d'agrair que així sigui. També un agraïment, evidentment, al
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seu equip, aquí present, per acompanyar el conseller. Bé, jo
crec que a dia d'avui...

EL SR. PRESIDENT:

Disculpi, Sr. Costa, no ho he puntualitzat, té quinze minuts
per a una o dues intervencions.

EL SR. COSTA I COSTA: 

Sí. D’acord. Jo crec que a dia d'avui..., bé, també vull
mostrar el meu sincer agraïment, perquè des de la conselleria
se m'ha facilitat, se m'han contestat aquests darrers dies unes
preguntes, en les que jo demanava l’execució pressupostària del
fons del mecanisme, en aquest cas, a diferents dates: 31 de
desembre de 2021, primer trimestre del 2022, i segon trimestre
del 2022, i aquesta informació m'ha estat facilitada i, en
conseqüència, agraïment també en aquest sentit. 

I com a conseqüència d'aquest fet, jo crec que ja estam, a
dia d'avui, efectivament, en disposició de fer una valoració, de
fer una anàlisi de la situació dels fons europeus..., de l’execució
dels fons europeus a les Illes Balears.

Vostè, conseller, ens ha ofert dades de REACT, jo no tenia
dades de REACT, però jo crec que les explicacions que ha
donat són acurades, per tant, no és necessari.

300 milions d'euros han arribat a dia d'avui, ja, de REACT;
entenc que era el 20, 100 milions, el 21, 100 milions, i 100
milions el 22, no? Sí, deu ser així, molt bé, han arribat 300
milions d'euros, dels quals vostè ens ha dit que amb OP hi
tenim un 35,7%, per tant, una execució real d’un 35,7%. Si hi
ha alguna dada que no he apuntat bé, vostè em corregeix, Sr.
Conseller.

Per tant, quins són els projectes que s'han executat amb
REACT? Infraestructures sanitàries, infraestructures
educatives, infraestructures en matèria de serveis socials -
bàsicament residències- i altres projectes menors, això amb
REACT. Per tant, tots aquests projectes, en gran mesura, són
projectes de caire estrictament públic, execució d’inversió
pública, i molts d'aquests projectes a ningú escapa que són
projectes que ja estaven programats feia prou temps; estaven
dins un calaix, segurament per falta de finançament, però
estaven dins un calaix i s’han tret del calaix i s’han aprofitat els
fons europeus per finançar-los. Això és totalment lícit, vull dir
no hi ha cap problema.

Però la pregunta que ens formulam és: quins són els
objectius de transformació econòmica que hi ha darrera el
finançament d’infraestructures públiques? Algú podria dir,
home!, en matèria educativa sí que aquí hi ha, sí, efectivament,
un objectiu de transformació, però amb les infraestructures
sanitàries, que jo crec que en molts casos ningú no discuteix
que no siguin infraestructures necessàries, però que s'haurien
pogut finançar perfectament amb fons propis, perfectament. 

Per altra banda, ens ha dit vostè que del mecanisme estan
assignats 864 milions d’euros a les Illes Balears i 330 milions
d'euros estan preassignats i en breu les conferències sectorials
previsiblement arribaran a les Illes Balears. Entenc, per tant,

que 864 milions d'euros han arribat de forma efectiva, via
transferència, dels diferents ministeris a les Illes Balears. Si
sumam els 330 milions d'euros de noves assignacions, ens dóna
un import global de transferències previstes d'uns 1.200 milions
d'euros, que si hi afegim els 300 milions d’euros de REACT,
ens situam en 1.500 milions d’euros. Molt bé. 

Dades d'execució pressupostària, a 30 de juny del 2022,
segons les dades que vostè, Sr. Conseller, ens ha passat des de
la conselleria. Perdó, a 31 de desembre teníem, en OP 21,25
milions d’euros, dels quals un 93% d’aquest import són tres
projectes: el projecte de modernització 0-3 anys, 1,5 milions
d’euros; reforç de polítiques d’igualtat, 9,54 milions d’euros,
i el Pla INVEAT, que és tecnologia sanitària, 8,7 milions
d’euros; altres projectes 1,5 milions d’euros. Per tant, un 93%
són aquests tres projectes que he dit inicialment. Per tant, 21,25
milions d’euros en OP.

A 30 de juny del 22, import en AD, per tant, encara no ha
passat a fase OP, import en AD, 78,9 milions d’euros en total.
Import ordenat en OP, a 30 de juny, 48,2 milions d’euros, 48,2
milions d’euros que tornen ser tres projectes bàsicament:
mobilitat sostenible, 22,2 milions d’euros; PAE ocupació, 6,9
milions d’euros; i el Pla INVEAT, 13,4 milions d’euros. Un
88% de les OP són tres projectes. A altres 5,6 milions d’euros,
hi ha un conjunt de projectes petits.

En conseqüència, a 30 de juny, en AD, o sigui en OP a 31
de desembre i en AD a 30 de juny, hi tenim 100 milions
d’euros. Això és el que es desprèn de les dades que vostès ens
han passat. En conseqüència, no dic del total, sinó només de
Mecanisme, assignats 1.200 milions d’euros a les Illes Balears,
100 milions d’euros, suposen un 8,3%. Per tant, en un any i
mig, aproximadament, hem executat, i això que hem tret
projectes de dins els calaixos, un 8,3%. Si no fos així, em
corregeixi, Sr. Conseller.

Això ens indica, tenint en compte que ha d'estar en fase AD
a 31 de desembre del 2023 tot l’import, perquè així ho
estableix el pla estatal i el que hem enviat a Brussel·les, doncs
això, només de veure aquesta dada, a nosaltres ja ens desperta
preocupació, i ningú no discuteix que les Illes Balears no vagin
avançades en aquest sentit, però ens preocupa, al Partit Popular
almenys, una xifra tan petita d’execució real pressupostària.

Vostè ens ha dit que hem mobilitzat 480 milions d’euros.
He de reconèixer que quan es diu la paraula “mobilitzat”, un ja
tendeix a ser un poc escèptic. Què signifiquen 480 milions
d’euros mobilitzats? Perquè jo li he de donar les dades que
vostè mateix ens ha passat i molt agraït que ens les hagi
passades, però no sé d'on surten els 480 milions d'euros.

Com li he dit abans, tots aquests projectes, tant de
Mecanisme com de REACT, són en gran mesura projectes de
caire públic. Per tant, des del Partit Popular no veiem com
s'assoleixen els objectius de transformació econòmica, que són
la base, diríem, dels fons europeus Next Generation. Per
exemple, veiem àrees a les quals no hi ha cap projecte ni un,
per exemple, el cicle de l'aigua, forma part dels projectes
estratègics, o els projectes d'inversions. Hi ha alguna inversió?
No he vist ni una inversió en AD del cicle de l'aigua, ni una.
Model turístic i circularitat, és un dels blocs, dels eixos, o
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diríem de les estratègies, de les 12 estratègies que vostès posen
en el Pla d'inversions, no hem vist massa cosa. Creixement
intel·ligent i ecosistemes d'innovació, ho dic perquè aquí, dins
aquestes estratègies, sí que veiem transformació econòmica,
però, en canvi, veiem molt baixa execució per no dir zero
execució, Sr. Conseller, i això ens preocupa. 

Ens preocupa també, i vostè hi ha fet referència, potser
també perquè pensava que nosaltres també hi faríem un poquet
de referència, els projectes d'iniciativa privada. Vostè ens ha dit
que ja s'han presentat, si no ho he apuntat malament, 84
projectes d'iniciativa privada. Jo li volia preguntar, quants
d'aquests projectes han estat acceptats? Quants han estat
acceptats? I més o menys, a quines estratègies o a quins àmbits
han estat acceptats? També, si té la dada, quins projectes no
han estat acceptats d’iniciativa privada?

Vostè ens ha dit que 25 milions d’euros han arribat a les
empreses. Si ens ho pogués detallar, aquesta és una altra de les
preguntes que li faig, si ens pot detallar d'on surt aquesta
referència de 25 milions d’euros que han arribat a les empreses.
Li he de reconèixer que som incapaç, amb les dades que vostè
ens ha passat d'OP, perquè puguin arribar a les empreses ha
d’estar en fase OP i s'han d'haver pagat, no som capaç
d'identificar 25 milions d’euros que hagin arribat de forma
efectiva a les empreses.

Per altra banda, és clar, que els fons arribin a les empreses
és segurament la condició bàsica, la condició necessària per
assolir els objectius de transformació econòmica. Si els fons
europeus no arriben a qui ha de transformar les Illes Balears, és
realment molt complicat que puguem transformar res. En
conseqüència, jo crec que hauria de ser, entre cometes, un
objectiu absolutament prioritari que els fons europeus arribin
de forma efectiva i real a les empreses per assolir, com dic,
aquests objectius de transformació.

I a ningú se li escapa que és una qüestió complicada, vostè
ho ha dit i ho vull reconèixer, no tenc cap problema ni un, és
clar que sí que és una qüestió complicada, l'administració
pública és garantista i els projectes, etc. Però també li he de dir
que creiem, i ho creiem des de fa temps, que el plantejament
que s’ha fet inicialment, amb una via molt segregada, molt
segmentada, de convocatòries, on hi ha un embull, la gent no
sap si pugen o si baixen les convocatòries, per molts d'esforços
i els fan, que vostès facin d’informació, d’assessorament, etc.,
els ciutadans i les empreses ja no saben per on van, perquè en
surten dels ministeris, de la comunitat autònoma, els
ajuntaments no sé què; hi ha una saturació absoluta i un coll de
botella brutal, que provoca... I, en canvi, hi ha molta
segmentació, molta segregació de projectes, però, en canvi,
trobam a faltar moltíssim l’existència de projectes integrals,
projectes transversals. Segurament perquè la pròpia distribució
del fons en diferents conselleries i diferents ministeris fa molt
difícil que els projectes transversals, els projectes integrals, fa
molt difícil saber a qui s’assignen, perquè si hi ha un projecte
que té una part d’energies renovables, una part d’innovació i
una part de no sé què, quina conselleria l’executa aquest
projecte? Nosaltres, el que en tot moment vàrem proposar,
doncs, que sigui amb Fons Europeus que tengui assignació
pressupostària per licitar els projectes que siguin integrals i
transversals.  

Des del Partit Popular també hem demanat, més d'una
vegada ja, perquè creiem que aquí sí que hi hauria objectius de
transformació de zones turístiques, un PERTE turístic a nivell
nacional, i ho vull tornar a reivindicar des d'aquí, perquè el fet
que a dia d'avui hi hagi..., transformar una zona turística no és
posar energia fotovoltaica en els terrats, això no transforma res,
transformar una zona turística madura implica fer actuacions de
caire integral, de caire transversal a molts d'àmbits, i això no
veiem com és possible poder-ho executar de la forma com
s’executen els fons europeus. 

Finalment, li vull posar un exemple, bé, no sé si..., -com
vaig de temps?-, dos minuts, idò, endavant. Li vull posar un
exemple de qüestions que realment per als ciutadans són
incomprensibles. Miri, el dia 2 de juliol d'enguany varen
publicar vostès una convocatòria d'ajuts: convocatòria de
subvencions destinada a la realització d'inversions per
assegurar l'accessibilitat universal als immobles a persones amb
discapacitat i/o en situació de dependència, en el marc dels fons
europeus Next Generation; molt bé, publiquen vostès al BOIB,
el dia 2 de juliol, i finalitza el període de despesa
subvencionable el dia 30 de juny del 2022. Diuen vostès, la
despesa subvencionable és..., són subvencionables les despeses
que s'hagin produït entre el dia 1 de febrer de 2020 i el dia 30
de juny del 2022. Dit d’una altra forma, dit d'una altra forma,
només les despeses que s'hagin produït ja seran
subvencionables. Però, i si hi ha algú que vulgui fer un
projecte, que és el cas? És un cas concret d’una persona que
diu: eh!, jo voldria fer un projecte a casa d’aquest tipus. Ja no
hi som a temps. Per què ja no hi és a temps?

I això provoca frustració, provoca indignació a la ciutadania
perquè diuen, de què serveix això? Els qui varen executar
aquestes despeses ho varen fer sense saber que podrien ser
subvencionables, i ho acaben sent, i benvingut sigui, però...., és
a dir, hi ha coses que han de permetre facilitar la vida als
ciutadans i crec que hi ha determinades coses que no les
faciliten.

En definitiva, moltes gràcies per la compareixença, només
era aquest plantejament. 

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies, Sr. Costa. Ha esgotat..., sí, li resten
10 segons per a la segona intervenció. 

(Algunes rialles)

Molt bé. Respon el representant del Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Sí, moltíssimes gràcies, president. Gràcies, Sr. Costa,
diputat, com sempre pel seu tarannà i la seva col·laboració,
encara que hi hagi algunes afirmacions que podem matisar o
que podem no estar-hi del tot d'acord. A grans trets, intent
respondre el màxim de preguntes que m'ha formulat o
reflexions que m’ha fet i si no, si queda alguna cosa o s’ha de
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detallar més, ho podem fer, evidentment, a qualsevol altre
moment o per escrit. 

Primer de tot, vostè em comentava..., la primera pregunta
era quins són els objectius de transformació econòmica del
REACT. És clar, jo aquí li contestaria que aquí s’ha deixat
vostè una paraula, que li ha caigut una paraula de la frase,
perquè realment és, quins són els objectius de transformació
econòmica i social del REACT. Per tant, des de l'inici ja vàrem
explicar que els fons REACT anaven directament a compensar
els efectes que la pandèmia ha tengut i a reforçar el sistema
públic en matèria de serveis cap a la societat, per tant, a
educació, sanitat i serveis socials, bàsicament per extrapolar tot
el que ha passat amb la pandèmia, que si pogués venir un altre
pandèmia estiguem més preparats en tots els àmbits i  totes les
comunitats autònomes a cada una de les seves gestions. 

Per tant, així i tot vàrem entendre i vàrem aconseguir que
els avals, els interessos dels avals d’ISBA per a les empreses
poder-los posar aquí, perquè també era una qüestió que les
empreses varen haver d’avalar, es varen haver d’endeutar
precisament per una aturada imperativa del seu negoci, molts
d'ells, i, per tant, consideràvem i justificàvem aquesta fita. Per
tant, això estava així.

Després, és clar, aquí vostè amb els imports ha fet una..., ha
mesclat una mica i, per tant, és lògic que després quan vostè diu
del 8,3%, però és que no és..., els percentatges que fa no són
sobre el total dels 1.500 milions, perquè evidentment vostè aquí
ja em compta el 8,3%, ja em compta de mobilitzat fins i tot
aquells 330 milions que no tenim ni tan sols assignats encara.
Per tant, el remet a les xifres que li he donat, que són les
públiques, que són les que estan publicades a la pàgina web i
també pel ministeri, en el sentit que són sobre els fons que
nosaltres tenim a disposició i que nosaltres podem executar,
perquè encara que nosaltres tinguem assignats fons, hi ha fons
que són per al 2020, per al 202l, per al 2022 o per al 2023, per
tant, els fons del 2023 nosaltres no els podem comptabilitzar
com que ja els haguéssim pogut gestionar a nivell de
percentatge. M’explic? Hi pot haver un detall més exhaustiu
per part de la meva conselleria en aquest sentit i li ho podem fer
arribar. 

 També un aclariment important del que vostè em deia, que
compartesc perquè és així, tècnicament és així, em deia que...,
el que no he anotat aquí ha estat la data, però, bé, dels 21,5
milions del primer trimestre, de les dades que li vam passar, del
93% en formaven part tres projectes. És que açò no podia ser
de cap altra manera, aquí no hi ha cap possibilitat de canviar
aquesta regla del joc perquè precisament la conferència
sectorial et diu que ha de ser per a polítiques públiques
d'igualtat, per INVEAT, per..., la primera línia que me l'he
apuntada molt ràpid i no entenc ni la meva lletra ara mateix... 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... ah!, exactament, 0-3, m’havia apuntat zero punt tres i ja...,
doncs, modernització 0-3 i per a la creació de noves places van
directament per a açò, no tenim capacitat de moure aquests fons
a una altra cosa, d’acord?

També la reflexió que són projectes que queden dins el
calaix. Bé, jo li diria que són projectes que ja estaven
programats, i vostè ho ha dit també, és legítim, i és clar que sí,
és que de fet és el que diem a totes les empreses, que treguin els
projectes de dins el calaix, si és que en tenien, i si no en tenen,
encara que no hagi sortit la seva convocatòria, que els realitzin,
que els facin, perquè quan surti la convocatòria, i compartesc,
moltes convocatòries amb molt poc espai de temps per
poder-los presentar, ja el tindran preparat. Bàsicament aquests
projectes..., és que jo l'expressió de tenir-los dins un calaix em
sona un poc..., bé, no m'agrada, no m'agrada, perquè som del
parer que les administracions o les empreses privades que
planifiquen i que saben cap on volen anar i què volen fer, per
tant, tenen un full de ruta, sigui dins un calaix, damunt una
taula o dins el seu sistema informàtic, aprofiten aquella
planificació quan surt l’oportunitat de finançament. Per tant, un
pla d'infraestructures públiques en matèria d'educació que està
previst fer en set o en deu anys o en diferents àmbits, si tens
oportunitat d’executar-lo en quatre, doncs, evidentment que sí,
que traiem els documents de dins el calaix o de dins el sistema
informàtic per poder-lo realitzar. I açò és així com ho hem fet.

Després, la part pública, que ho he dit jo a més, que
correspon a un àmbit majoritàriament públic perquè les
convocatòries van destinades al sector públic, no hi pot haver
a aquella convocatòria que ens diu el ministeri que podem
presentar projectes a àmbits privats. Precisament, per açò, ara
que hi ha desenvolupades les diferents convocatòries i es
desenvolupen les diferents convocatòries, veurem com a final
d'any, o sigui, a la meva propera compareixença, que serà la
quarta, veurem com el percentatge del privat ha augmentat
considerablement, perquè precisament aquest període és molt
més d'àmbit privat que d’àmbit públic amb el tempus.

I una reflexió, jo no he explicat pensant que vostès em
demanarien, que també, evidentment, per l'àmbit privat, és que
a mi em preocupa en aquesta mesura a l'àmbit privat. Sap que
jo també venc del món privat i que l’èxit de la part privada
també serà l'èxit de la comunitat autònoma i per açò s'han
marcat aquests objectius i, per tant, cap tipus de parts i quarts
en beneficiar la cosa pública respecte del privat, el contrari,
vull dir, el meu objectiu i el del meu equip és que el cent per
cent dels fons que van dirigits a públic i a privat es puguin
posar al carrer, es puguin disposar i es puguin gastar i es puguin
justificar. Per tant, cap diferència en aquests dos àmbits. 

Després comentava el tema del cicle de l'aigua, model
turístic i circularitat, creixement intel·ligent. En cicle de l'aigua
hi ha diferents projectes que s’executen que van directament als
municipis, són convocatòries que van directament als
municipis. Per posar un exemple, la depuradora de Palma que
són, crec recordar, no sé si són 30 milions, -perdó?- 240, perdó,
240, ara m’he embullat jo, 240 milions d’euros van precisament
a una convocatòria pública del ministeri sense passar per la
comunitat autònoma.

Model turístic i circularitat. Vostè també parla del PERTE
turístic, precisament Balears i Canàries tenen el que es podria
anomenar un PERTE turístic autonòmic, i d'aquí surten les
convocatòries, ja s'han començat a publicar les primeres
convocatòries per a l'àmbit privat. De fet, vàrem aprovar per
Consell de Govern els diferents projectes estratègics en matèria
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de circularitat i salut laboral per al sector turístic, 230 milions,
que hi ha una part importantíssima tant en turisme com a
energia, que són 230 més, que hi ha un percentatge elevadíssim
de convocatòries per a l'àmbit privat, que són aquestes que
sortiran a partir d'ara, del tercer trimestre, algunes ja han sortit
i es reforça la publicació a final d'aquest any.

I el darrer, en la convocatòria d’accessibilitat, li podríem
donar una resposta més acurada i més tècnica, perquè jo ara no
tenc la informació, però és cert que hi ha convocatòries que han
plantejat dificultats d'aquest tipus perquè són assignacions que
s'han publicat a l’àmbit estatal també, que formen part del
pressupost anterior i que, per tant, són actuacions que s'han
d'haver fet en anys anteriors. Açò no vol dir que no hi hagi
noves convocatòries en aquest sentit, perquè, com li he dit
abans, hi ha assignacions que ens arriben a les Illes Balears,
però que vénen temporalitzades, que tu has d'executar els anys
que et marquen. Per tant, és un problema afegit o és una
dificultat afegida, però, en tot cas, per a la convocatòria
concreta que vostè em comentava esbrinaré quin és motiu
d’aquest decalatge que, evidentment, per a aquesta persona
particular prou greu em sap, però que tingui en compte que
aquest tipus de convocatòries són recurrents any rere any fins
que s'acabi el mecanisme.

I si m'he deixat alguna cosa em sap greu, li contestaria en
una altra ocasió.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Pertoca el torn del Grup
Parlamentari Unidas Podemos. Per part del Grup Parlamentari
Unidas Podemos té la paraula la Sra. Antonia Martín i Perdiz,
quinze minuts en una o en dues intervencions.

EL SR. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, president, bona tarda, conseller, i també bona tarda
evidentment a tot l'equip que avui l'acompanya.

Crec que estam d'enhorabona i estam d'enhorabona perquè
no governen les dretes, perquè si governassin les dretes
evidentment no tendríem el mateix pla i jo crec que no
tendríem ni cap pla a les nostres illes, donat el tarannà que han
tengut en tot el desenvolupament dels fons europeus... -bé, és
el meu torn i puc dir el que trobi oportú mentre m’atengui al
Reglament.

Vegem, ha relatat vostè alguns dels projectes, com puguin
ser els d'infraestructures sanitàries i educatives, que
evidentment són molt necessàries, el portaveu que m'ha
precedit hi ha fet esment, que es podrien haver finançat amb
fons propis o amb fons europeus, en aquest cas s'ha optat per
aquesta via, i nosaltres pensam que són projectes molt
necessaris i que també són transformadors, no tenen a veure
amb la transformació digital, però tota la inversió en cuidats té
a veure amb una transformació social, imprescindible per a les
nostres illes, perquè al final aquestes inversions no ens han de
donar unes illes només diferents, ens han de donar unes illes
millors i és aquí on es posa l’objectiu, i jo crec que s'ha de
destacar la seva feina.

No només no s'ha de perdre un euro, no s’ha de tornar un
euro, sinó que tampoc no s'ha de desviar cap euro. Llavors crec
que aquí també tenim un tarannà prou diferent en aquest govern
respecte d’altres comunitats autònomes. Hi podria haver tal
vegada projectes a calaixos, un temps hi havia altres coses als
calaixos, bé, es va fent la feina de mica en mica, i hem de tenir
en compte que també és la major inversió de la història del
nostre país amb una administració pública que no estava
preparada per poder assumir aquest repte, on falten mans. 

Vostè ha parlat de la seva oficina i de com es fan, de com
es publiquen de manera manual i amb moltes hores de feina i
dedicació aquestes previsions, que tan útils són per a totes les
empreses i aquest és un aspecte que ens sembla destacable, les
previsions, publicar les previsions, de manera que, saturada o
no d’informació, almanco la ciutadania i les empreses tenguin
la informació per poder optar i per poder preparar els projectes.

Vivim a un país on les empreses tenen dèficits als
departaments d'elaboració de projectes, és un problema
estructural que tenim al nostre país, on l'administració pública
també ha patit aquest problema, sobretot a l'àmbit municipal,
amb lleis Montoro i d’altres.

Nosaltres tenim algunes preguntes, vostè a la seva exposició
ja n’ha respost algunes de les que nosaltres havíem preparat.
Volíem saber si, en aquestes inversions privades ja ens podrien
avançar qualque tipus de dada o de previsió que puguin tenir en
relació amb el tipus d'empreses que hi opten, i si tenim qualque
dada en relació amb cooperatives, no només qualsevol tipus
d'empresa, sinó específicament aquestes o centres especials
d'ocupació. Parlam que necessitam generar llocs de feina, llocs
de feina específics i voldríem saber si tenen qualque tipus
d'informació o de previsió en aquest sentit.

També, si tenen previst o si es fa qualque tipus d'anàlisi en
perspectiva de gènere del tipus de projectes que es presenten,
no només els d'infraestructures, sinó d’altre caire, cap a quina
línia, si realment aquesta transformació social que tots..., bé
anava a dir “tots”, no és vera, que gran part dels grups
parlamentaris aquí representats defensam, però si tenen alguna
qüestió en relació amb això.

També si ens podria..., dues preguntes molt breus, quin
percentatge, per ara, s'ha dedicat a turisme o a polítiques
turístiques, de la manera com vostè la vulgui desglossar.

I en darrer terme, quin percentatge o quins doblers han
arribat fins ara a la Universitat de les Illes Balears en relació
amb aquest fons.

En relació amb les preguntes nosaltres tendríem aquestes.

Volem donar-li l'enhorabona i animar-lo i encoratjar l'equip
a seguir fent aquesta feina tan necessària i imprescindible per
a les nostres illes. En qualsevol cas reservaríem una mica de
temps per a la segona intervenció. Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Martín. Respon el representant del
Govern.
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EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Sí, moltes gràcies, Sra. Martín. Preguntes molt concretes
que no sé si podré respondre-les totes ara de veu. En tot cas,
permeti’m que també puguem preparar aquesta informació i l’hi
farem arribar o al conjunt de tots els diputats que formen part
d'aquesta comissió, no hi ha cap problema.

En matèria de projectes, quin tipus d'empreses són les que
es presenten a aquestes convocatòries, i així també tal vegada
aprofitaré, perquè no he contestat una pregunta al Sr. Costa, i
va molt dirigit també a aquesta pregunta, les convocatòries que
van dirigides a empreses les que es presenten principalment són
PIME, bàsicament són PIME: per la part d'administració
general, 207 beneficiaris del Kit Digital, 52 d’UNICO Banda
Ampla, i 365 de refinançament CERSA, import de 2,5 milions,
3,8 i 15,4 per ordre.

I per part de la comunitat autònoma, dins el MOVES III:
202 beneficiaris; transport de viatgers i mercaderies, 17;
autoconsum, 105, fan un total de 324 empreses beneficiàries
per valor de 3,4 milions d'euros. Això suma els 1.000 milions
aproximadament... perdó -perdó- les 1.000 empreses i els 25
milions, d’acord?

Després, en matèria de cooperatives o centres d'ocupació,
és una pregunta que jo ara no li puc respondre, perquè diferents
bases..., o sigui, hi pot haver convocatòries que van dirigides
únicament i exclusivament a cooperatives, que ara mateix jo no
tenc constància de cap que li pugui dir, però sí que cada
convocatòria estableix el tipus de beneficiari i sé que n’hi ha
moltes que ja preveuen aquest tipus de forma jurídica
ocupacional, però en aquest sentit és una pregunta molt
important i que també convé que cerquem o que tinguem les
dades. Per tant, podré presentar-los-les.

Després, la part de perspectiva de gènere, sí, analitzam
perspectiva de gènere i també l’impacte... un no-impacte... un
no-impacte negatiu en els diferents projectes, tal com marca
Europa, uns dels condicionants transversals als diferents
apartats hi ha impacte de gènere i també l’impacte
mediambiental de no causar un dany.

Després, el percentatge turístic. Li puc dir que la part de
turisme que rep la comunitat autònoma en aquest moment són
230 milions d'euros, aproximadament sobre aquests 1.500
milions, i sí que he de dir, però, que dels 230 milions d'euros
tot pot anar dirigit al sector turístic, però té una part
importantíssima també de sostenibilitat, eficiència energètica,
salut laboral, etc. Per tant, no és per guanyar només
competitivitat, que també i està molt bé, o modernització de
diferents espais que puguin ser o diferents inversions, sinó que
hi ha uns percentatges obligats també per a matèries de
sostenibilitat, d'aquests 230 milions d'euros. 

I, per part de la UIB, la informació que jo tenc ara, que l’hi
dic de memòria perquè és una dotació que es fa directament a
la Universitat, aproximadament, jo ara crec recordar que eren
uns 6 milions d'euros, ho tenc de la primera intervenció, de la
primera dotació, sé que treballam amb els diferents programes
de cara a finals del 2022 i 2023, i nosaltres, evidentment, com

a conselleria, també, diferents inversions que planificam amb
la Universitat també empram el mecanisme de fons europeus
per poder-los dotar. Per tant, també és una dada que li podré
facilitar aviat, més de cara a final d'any, segurament, que
estaran tancades tant el 2022, com les previsions del 2023, que
no ara.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Sra. Martín, ha fet servir quatre minuts,
quinze segons. Passam ara al torn del Grup Parlamentari
Ciudadanos, té la paraula el Sr. Marc Pérez-Ribas, quinze
minuts, en una o dues intervencions.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, president. Conseller, agrair la seva presència per
fer les explicacions que dona sobre la gestió dels fons
europeus, i també agrair la presència del seu equip, com no pot
ser d'una altra manera.

I agrair, evidentment, si és tal com ho diu vostè, idò que la
maquinària funciona, que l'engranatge que varen crear amb
aquesta conselleria -pel que diu vostè-, idò realment fan les
feines que se li havien encarregat.

Ara bé, totes aquestes bones paraules i aquests percentatges
tan positius que vostè manifesta xoquen amb la sensació
generalitzada que tenen les PIME i les empreses, que han d'anar
a Brussel·les a demanar a veure què passa amb els fons
europeus que no arriben. I, és clar, això ens fa la sensació que
aquí el que falla, principalment, i no és la seva conselleria, 
segurament a nivell de govern, de govern Armengol, es creen
unes expectatives o des del primer dia es va dir que aquestes
ajudes servirien per a qualsevol cosa, i no s'havia fet pedagogia,
que les empreses havien de presentar projectes, el que vostè ha
dit, que ara l'Oficina d'inversions estratègiques planteja ser
col·laboradora per ajudar les empreses a fer aquest tipus de
projectes. I aquesta, en el seu moment, quan es van fer,
segurament, anuncis com que tot arribaria de fons europeus, el
que ha aconseguit és que la gent ja no es prengui seriosament
determinades manifestacions com les que fa vostè ara, per molt
que siguin ajustades a la realitat.

Per què dic això? Per exemple, de fet trauré diversos temes,
però n’hi ha un que ha manifestat, que es va dir en el seu dia,
com també es va dir quan es va aprovar el Decret Llei 8/2020,
em sembla, de mesures d'impuls a l'activitat econòmica, que és
traduir una iniciativa en llocs de feina. En el seu moment -parl
del Decret 8/2020-, que es deia que generaria 32.000 llocs de
feina, i realment, aquell decret -que després va ser una llei- no
va generar ni molt menys aquesta quantitat de llocs de feina que
s'havia anunciat.

Vostè va anunciar que les mesures d'ajudes europees
crearien 71.000 llocs de feina. Esperem que sí, però hem de ser
rigorosos i el que hem de fer és explicar que aquests fons,
sobretot els que seran destinats a empreses i PIME i grans
empreses, van en funció de projectes la finalitat dels quals
milloraran..., o sigui, si, d’una manera paral·lela, incrementen
els llocs de feina, fantàstic!, però la intenció és millorar el
model, millorar la competitivitat i fer que l'economia de les
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Illes Balears pugui sortir -i aquest era el principal motiu dels
fons europeus- de la desacceleració, de la baixada que vam
tenir al PIB ocasionada per la crisi derivada de la pandèmia, i
això era el principal motiu d'aquests fons: millorar la nostra
competitivitat per poder sortir el més prest possible de la crisi
originada per la pandèmia. I, a més a més -i això s'ha dit- i,
evidentment hi estam d'acord, sortir reforçats amb un teixit
empresarial competitiu, adequat al món actual i que permeti
que -i vostè ho ha dit- les decisions que es prenen avui siguin
importants en els propers anys.

Per tant, és molt important, consider -perquè ho hem viscut
tots-, és molt important el missatge que es dona dels fons
europeus, no donar a qualsevol iniciativa “això es farà amb
fons europeus”, i ja està, hem de ser molt més pedagògics,
creiem des del nostre grup parlamentari, que, a més a més,
nosaltres hem demanat una gestió eficient, com ja coneix, i
esperem que la creació de l'Oficina i de diferents mesures
facilitin la gestió d'aquests fons europeus, sobretot, els destinats
a PIME, que és -diguéssim- el sector empresarial que més
problemes té per accedir a fons europeus, per la complexitat
que requereixen qualsevol tipus d'ajudes que vinguin de la Unió
Europea.

Aquí sí que li volia fer un incís. Ha parlat vostè -i crec que
ha estat un dels projectes d’èxit- ha parlat del Kit Digital. El
Kit Digital, tampoc no tenc gaire clar si ho han gestionat des de
la seva conselleria o ja venia del ministeri, efectivament, i vostè
ha donat dades, ha arribat a moltíssimes PIME del nostre teixit
empresarial però, a més a més, ha creat una cosa que també
crec que ha estat positiva, que és l'agent digitalitzador,
empreses que han ajudat a empreses, i això també en el fons,
dintre de la col·laboració entre el teixit productiu de les nostres
illes, també, en el fons també és positiu, perquè s'han compartit
moltes experiències i, al final, aquestes coses sempre són
beneficioses per millorar la competitivitat, que és el que volem
tots en aquests moments. M'agradaria que m'expliqués l’opinió
des de la seva conselleria de com han evolucionat el tema del
Kit Digital, que ara em sembla que s'activa una nova línia. I, bé,
saber com ha anat... la principal era la primera, no?, la
d'empreses petites fins a 50 treballadors.

També li demanaria si em pot clarificar el tema del
REACT-EU, en el cas d'ISBA. A ISBA, els fons REACT-EU
que s'han gestionat amb ISBA. En principi, ha comentat que era
per finançar els avals i... però no sé si he acabat d’entendre que
parlava també dels interessos. Bé, és exactament a què s'han
destinat aquests recursos que, evidentment i això ja ho hem
manifestat en moltes ocasions, ha estat una gran ajuda a
moltíssimes empreses de les nostres illes i han estat uns diners
exactament ben utilitzats.

S'ha parlat també, i aquí, en el seu moment, hi va haver
certa decepció, perquè el Govern no va instaurar, no va crear
un PERTE turístic quan, des de les Illes, tots donàvem per
suposat que la importància que té el turisme -ja no només a les
illes, sinó als arxipèlags de Canàries i Balears, sinó a tota
Espanya-, justificava fer un PERTE turístic.

Ho hem parlat en diverses ocasions i es va dir que es farien
assignacions a cada comunitat autònoma. Vostè parla d'aquesta
quantitat, em sembla que ha dit 230 milions, per destinar al

turisme de les Illes Balears. Però, és clar, aquí sempre queda la
sensació que si hi hagués hagut un PERTE és probable que,
aprofitant que a les Illes Balears tenim grans empreses
turístiques, segurament els haguessin presentat projectes
ambiciosos i per ventura s'hagués pogut aconseguir més... Però,
bé, si bé, saber la seva opinió sobre aquest punt.

Ha parlat del nou centre d'innovació, el COE, i sí que
m'interessa saber, en matèria d'innovació, que és una palanca
clau per a la millora de la competitivitat de les nostres
empreses, exactament, segurament hi haurà alguna línia de
projectes directament orientats a innovació, i m'agradaria si
existeix, si ens pot ampliar la informació, perquè sap que la
innovació moltes vegades queda diluïda, en ser tan transversal,
en altres convocatòries i és difícil saber exactament quants
diners d’aquests fons seran destinats finalment a innovació. I no
importa que digui que tots som coneixedors que el percentatge
del PIB destinat a innovació a les nostres illes és mínim. Per
tant, qualsevol ajuda en aquest sentit seria molt positiva.

No ha comentat..., ho ha dit, però no ha aprofundit en un
tema per a mi molt important d'aprofitament de fons europeus,
que és la rehabilitació energètica dels edificis i de les
instal·lacions, tot el parc immobiliari que tenim a les nostres
illes. Aquí crec que s'han fet oficines d'informació, ajudats amb
els col·legis professionals, hi ha tot un seguit d'accions per fer
i aquí sí que els diners van directament a la població, o sigui,
aquí sí que els veïnats de cada edifici, cada habitatge que sigui
rehabilitat, rebran aquestes ajudes de fons europeus, en unes
obres que en principi han de millorar l'eficiència energètica del
seu immoble i estalviar després diners de llum, o de
combustibles. Parl del tema de rehabilitació, perquè tots
coneixem que els tempus de la construcció són amplis i com
més aviat comencin abans podrem justificar-ho abans del 2023,
que és quan tots aquests projectes, aquestes iniciatives s'han de
justificar. 

I bé, vostè ha comentat que per dinamitzar a través de
l'Oficina d'inversions estratègiques, per dinamitzar que las
PIME presentin projectes, faran difusió de les convocatòries,
faran seminaris. Bé, m’agradaria més o menys que m'expliqués
com ho pensen fer per arribar al màxim, perquè és vera que les
poden fer amb la Cambra de Comerç, amb patronals, però crec
que han de tenir molta divulgació aquestes iniciatives, perquè
realment tots som conscients que pràcticament el 99% del
nostre teixit empresarial està format per PIME i no totes estan
vinculades a patronals, a Cambra de Comerç. Per tant, és
important que s'arribi a totes elles i que cap d'aquestes no pugui
després al·legar que desconeixia els procediments, que si ho
hagués conegut hagués demanat alguna iniciativa.

Bé, gràcies president.

EL SR. PRESIDENT: 

Moltes gràcies, Sr. Pérez-Ribas. Respon el representant del
Govern.
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EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

 Sí moltes gràcies, president. Gràcies, Sr. Diputat
Pérez-Ribas per totes aquestes preguntes i reflexions. Bé, anem
per parts, intentaré ser àgil, perquè m'agradaria contestar a tot.
Bé la reflexió de les bones paraules, que no quadren amb la
sensació, jo, m’ha de permetre que les meves bones paraules
van dirigides als nombres que tenim i que, per tant, són
demostrables, palpables i són transparents, a l'abast de tothom.
Ja he dit diverses vegades i, per tant, coincidesc que hi pot
haver certa sensació, de certes empreses, o de certes persones
que diuen que els fons no arriben. A mi també m'agradaria que
quan els facin aquesta reflexió, vostès també puguin demanar-
los quin projecte has presentat i a quina convocatòria.
Sincerament, jo ho faig i quasi sempre no me’n duc sorpreses,
bé fins aquí.

Les expectatives del Govern. Home, és que les expectatives
no és que siguin del Govern, és que són unes expectatives a
nivell europeu altíssimes, que evidentment concorden amb
aquesta font de finançament altíssim i, per tant, és molt alt. 

També comentava el tema dels 71.000 llocs de feina. He de
comentar que aquests 71.000 llocs de feina es varen calcular en
base a unes mètriques tècniques, no m'invent res, no ens
inventam res, professionals, per al Pla estratègic d'inversions,
que correspon a temes públics i privats, perquè en el Pla
estratègic d’inversions s’hi inclou tot, o tot el que fins a aquell
moment s’havia treballat i s’havia presentat.

Després també m'ha demanat pel Kit Digital. Sobre el Kit
Digital li puc donar algunes dades. Bé, també, sí m'ho havia
votat, perdó, allò d'anar a Brussel·les. A Brussel·les hi van anar
les empreses, però també hi vam anar nosaltres, vull dir que no
va anar una missió allà d’empresaris i d’empreses a fer una
jornada, sinó que hi vam anar junts, treballant conjuntament,
convidats per l’Oficina de Balears i de Catalunya, a explicar la
gestió i tenir una miqueta més d'informació per part de la
Comissió Europea, i compartir les diferents accions que duem
a terme, adreçades a empreses.

I, bé, els missatges que van arribar també es podríem
contrastar, però també açò supòs que forma part d'una altra
discussió, o d’una altra conversa.

Passant al Kit Digital, com sap, s’estructura en tres parts:
Kit Digital 1, 2 i 3. El Kit Digital 1, que és amb empreses
d’entre 10 i menys de 50 empleats, una convocatòria de 500
milions d’euros, que està oberta fins dia 15 de març del 23. El
Kit Digital 2, que és entre 3 i menys de 10 empleats. I la
darrera que s’obre ara, que s’ha d’obrir aquests dies, entre 0 i
3 empleats. Bé, són 500 milions d’euros per a cada una.

Dues preguntes concretes que ha fet sobre aquest tema és:
el Kit Digital el gestiona directament l'Estat, per tant, amb una
fórmula també molt nova i molt àgil de distribució dels fons,
paquets assignats per a empreses amb límits. I segona pregunta
que ha fet vostè, com havia anat. Doncs li he de dir, i no amb
paraules meves, sinó també per posar paraules també de la
patronal, que també va bé, no només han de ser dolentes, amb
paraules també de PIME, que resulta tot un èxit i una qüestió

fins i tot digna d'estudi, perquè el 60% de les PIME de Balears
han sol·licitat el Kit Digital i han aconseguit, no sé si ho han
aconseguit totes o no, però hi ha hagut una part importantíssima
de peticions. I em consta que crec que sí que la majoria tenen
èxit. Per tant, més de la meitat de les PIME del primer tram de
Balears, crec que del primer, han pogut accedir a aquest fons.
O sigui, hi ha hagut una demanda històrica. 

Després, comentar també que del REACT-EU, el que
comentàvem era que es finançaven els interessos, precisament,
dels avals d'ISBA, perquè no els hagin de pagar les empreses. 

Tema del PERTE turístic, ja ho he explicat moltes vegades,
els PERTE no els fem les comunitats autònomes, es plantegen
des de l'àmbit nacional, i li he de dir que, encara que des d'un
punt de vista de màrqueting hagués quedat molt bé que hi
hagués un PERTE turístic, crec que Balears i també Canàries,
però a nosaltres ens toca parlar de Balears, no ens ha anat
malament sense PERTE turístic, no ens ha anat malament, 230
milions només per al sector turístic. Si s'hagués creat un
PERTE turístic a nivell nacional, segurament i no
m'equivocaria de molt, crec, no ens haurien arribat aquests 230
milions. Per tant, bé, m'estim més tenir 230 milions amb els
quals nosaltres poder decidir a quins àmbits de la política
turística incidir que no un PERTE turístic que es fa des del
Govern, perquè si no després em dirien el contrari i, per tant,
crec que està bé que nosaltres puguem tenir la legitimitat també
per triar aquestes inversions.

En matèria d'innovació hi ha infinitat de línies, les més
importants, és a dir, la DIVE startup, que va acabar el 14 de...
-ho dic de memòria-, però va acabar crec que el 14 d'octubre,
tenia fins a 40.000 euros per projecte, però hi ha infinitat de
projectes i de línies en R+D+I, en innovació, destinats al
caràcter públic, però també sobretot al caràcter privat, i algunes
que són de caràcter publicoprivat, de col·laboració entre
instituts de recerca i empreses. Estan totes penjades a la pàgina
web, les diferents presentacions que hem fet tant a PIME, com
a les patronals, com les diferents xerrades per a  empreses, ho
hem pogut explicar, li explicaria perquè les tenc aquí, però
absorbiria el temps explicant aquestes línies que després podem
revisar, si vol.

En matèria de rehabilitació d'habitatge, s’ha de comentar
que és de les línies més complicades o dels àmbits més
complicats que hi ha perquè incideixen directament en la
ciutadania, de manera directa, en la rehabilitació dels habitatges
i, per tant, hi ha una gestió molt forta en aquest sentit. Ja s'han
tret les primeres línies, ja ha sortit la convocatòria d’una d'elles.
S'han signat, com vostè ha dit, els diferents protocols i convenis
perquè així ho consideram, aquesta col·laboració
publicoprivada amb els diferents col·legis professionals de
l'àmbit que pertoca, de construcció, d'aparelladors,
d’arquitectes, etc.

I també, com em comentava vostè, del cicle formatiu, com
ho farem? Li he de dir que ja hem fet diferents xerrades l’equip
a les patronals, tant a  CAEB, com a PIME, a PIME Mallorca,
a PIME Eivissa, a PIME Menorca, a la Cambra de Comerç i
també un simpòsium al Cercle d'Economia. Ara farem la
segona, començam ja, de fet ja hem fet la segona ronda, hem
començat ara per PIME, ja hem fet Mallorca i Menorca. A més
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a més, fem directament aquest cicle formatiu, que jo també els
convido que el coneguin, un cicle formatiu per a petites i
mitjanes empreses de les Illes Balears, es fa presencialment a
la conselleria, a Can Oleo, i consta de tres sessions formatives:
una dia 3 d'octubre, que es va fer, introducció a l'estratègia,
informació sobre les convocatòries estatals, he de dir que va
anar molt bé, que estava ple, la convocatòria, la sala estava
plena, per tant, hi ha molt d'interès i molta necessitat, i per açò
ho fem. La següent és dia 7 de novembre, elaboració i disseny
de projectes, introducció als aspectes claus que ha de contenir
un bon projecte; també el fem presencialment i gravat, després
queda penjat a la pàgina web. I la darrera, dia 12 de desembre,
tips bàsics per presentar a una convocatòria de subvencions
públiques.

Per tant, anam directament a moll d’os, que, al final açò,
tant pel coneixement que ja tenim com pels diferents treballs
conjunts que fem amb les patronals, amb les quals també
desenvolupam una possibilitat de conveni i de treball conjunt
perquè ells també puguin formar part d'aquesta xarxa, açò
resulta, bé, positiu, no diré un èxit, perquè després em diuen
grandiloqüent, però sí que almanco positiu.

I crec que fins aquí. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, conseller. Sr. Pérez-Ribas, ha consumit 13 minuts
22 segons. D'acord. No, no, per al segon torn pot esgotar la
resta, sí.

És el torn del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, per
tant, té la paraula la Sra. Joana Aina Campomar, quinze minuts
en una o dues intervencions. 

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies, conseller, i al seu equip. Seré una mica més breu
perquè crec que moltes de les qüestions que m'havia plantejat
ja, tant a la primera intervenció del conseller com a les
intervencions i respostes que s'han donat als diferents
portaveus, també a part d'aquestes i a moltes també s’hi ha
donat resposta, per tant, no em reiteraré en aquestes qüestions. 

Per tant, com a MÉS per Mallorca he de dir que nosaltres
des del primer moment sí que hem valorat molt positivament
aquest Pla estratègic d'inversions 2030 que forma, diguem, en
aquest sentit transversal i aquest sentit global de tenir en
compte totes les fonts de finançament que arriben a la
comunitat autònoma i tots els àmbits de possibles inversions
amb 2030, que és un termini, diguem, mitjà, breu però també
mitjà, i que ens permet això,  aprofitar un repte i una
oportunitat. Uns fons que s'han ocasionat bàsicament per la
pandèmia de la COVID, però que per a MÉS per Mallorca totes
aquestes qüestions ja eren necessàries afrontar-les fins i tot
abans de la pandèmia de la COVID.

És a dir, molts d'aquests reptes que tenim al capdavant, a
part de les conseqüències i dels greuges i desavantatges que ens
ha provocat aquesta pandèmia, tenim davant un repte
importantíssim com la crisi climàtica i aquesta transformació
del model econòmic per donar-nos estabilitat econòmica,

diguem, i no estar pendent d'aquest flux turístic constantment
per garantir un benestar a la nostra ciutadania, per tant, per
transformar-nos en una societat molt més estable
econòmicament i no sempre estar pendent de si tenim una gran
temporada o no, vull dir que puguem conviure amb aquest
model turístic, però també conviure amb una certa tranquil·litat,
per dir-ho de qualque manera, perquè davant hi ha reptes
importants a nivell global.

Dit això, com he dit, nosaltres valoram positivament totes
aquestes qüestions que han avançat en matèria de donar suport
a projectes, que les plataformes facilitin la feina de les
empreses a l'hora de saber quines subvencions, quines
convocatòries hi ha, quines estan previstes perquè es puguin
preparar, per dir-ho de qualque manera.

Nosaltres veiem positiu que també s'hagi pogut aprofitar el
fons per impulsar i per executar molts de projectes que per
ventura estaven prevists precisament per afrontar, jo diria,
aquests reptes o aquestes qüestions que teníem molt pendents
i que teníem dificultats per trobar finançament, que part
d’aquests fons ens hagin donat aquesta oportunitat; jo no ho
veig com una cosa negativa, nosaltres ho veiem també com una
cosa (...) perquè ens permet accelerar aquesta transformació i
fer més via del que ja teníem pensat pensar fer. Per tant, en
aquest sentit, endavant.

Després dues qüestions un poc ja que..., sí que
m'interessaria saber, tal vegada amb una mica més de detall i,
si no, ja en un altra ocasió li demanarem per escrit si en aquest
moment no té la informació, és el programa de transició justa
per a aquests 13 municipis del nord que ens ha explicat, pel
desmantellament de la central d’Alcanada, per dir-ho de
qualque manera, un poquet si té qualque detall més, de què
constarà, em sembla que ha dit que eren uns 17 milions, no sé
si ho he apuntat bé, però, bé, dir una mica, i si no tampoc, vull
dir, interessats en això perquè crec que és una cosa que toca de
prop també una part del territori en el qual jo també m'hi veig
implicada, per això també m’interessa, però són 13 municipis,
vull dir que és una part important de Mallorca, per tant, crec
que és interessant.

I la segona està relacionada amb qüestions que vostè ja ha
respost, que és que hi ha moltes convocatòries en recerca, en
innovació, i nosaltres una mica sempre, és a dir, intentam,
creiem que és important l'anàlisi, i jo estic segura que vostès ho
tenen prevists, però sí que per ventura quan podem tenir una
mica... jo què sé, un tant per cent, un seguiment, uns indicadors
d'aquests projectes; o sigui, de cada vegada, quan estiguin més
avançats, evidentment, ara per ventura és prematur, no parl si
no... una mica de com es té previst avaluar un poc al final
aquesta espècie de fotografia, al final com hem distribuït
aquests projectes a nivell d'afectacions per resoldre temes de...
aquí s’han plantejat temes d'aigua, temes de territori, temes
d’impactes de la crisi climàtica que ens vendrà, temes
d’innovació, o sigui, de competitivitat, perquè tot aquest tema
de competitivitat de les empreses és molt important, però també
és important, i crec que el fons també van en aquest sentit, el
tema de la transició energètica i també temes mediambientals,
per dir-ho de qualque manera, en global.
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Aquestes serien les dues petites qüestions, però, bé, si en
aquest moment no té la resposta també esperarem a la propera
ocasió o ja mirarem de fer-li la pregunta per escrit. En
qualsevol cas li reiteram les gràcies. 

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sra. Campomar. Respon el representant del
Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Molt bé, moltíssimes gràcies, president. Gràcies, diputada,
primer per la seva intervenció i les seves paraules, i també
intentar contestar les seves dues qüestions.

El Fons de transició justa, sí, són 17,4 milions d'euros, té un
període prou més llarg, per sort, que els Next Generation, té un
període (...) fins al 2029, ni més ni menys, i són accions
cofinançades al 60%, per tant, hi ha d'haver un 40% d’acció...,
de pressupost -perdó- publicoprivat en aquest sentit. 

Sobretot els principals objectius del Fons de transició justa
són dos i són prou genèrics; un és que dinamitzin l'economia,
i l'altre, l’ocupació, dinamització d’economia i ocupació de les
zones més dependents de l’activitat de la central. Bàsicament
és fer una redirecció, d'alguna manera, de les persones que
treballaven en aquesta central o del sistema econòmic,
l'ecosistema -més ben dit- econòmic que depenia d'aquesta
central i que hi pugui haver una.., no deixar-los penjats, i que
hi hagi una recol·locació en àmbits de la recerca, de
l'economia, de l’ocupació, diferents qüestions. 

Aquí encaixen perfectament els projectes Alcúdia Tech
Mar, per exemple, projectes d’economia blava, diferents
accions que es treballen en el Pla estratègic d'inversions i que,
precisament per açò, era important tenir aquest pla, perquè així
tal com ens vénen aquests fons podem encaixar uns projectes
o uns altres.

I perdó, he dit el 60% i és del 70% de..., que he dit el 60%
i és el 70%, una correcció. 

I després, el tema també que comentava vostè de la
fotografia, de l’impacte. Precisament, de l'avaluació d'impacte
hem incorporat ara una persona a l’Oficina d’inversions
estratègiques que avalua l'impacte de totes aquestes mesures, a
fi de tenir una avaluació transparent també i poder retre compte
de les mesures, tant de la part de convocatòries com de la part
de projectes estratègics, de quin és l'impacte que té, perquè
d'alguna manera també és una manera de justificar davant la
Comissió Europea la necessitat de desenvolupar aquests
projectes.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies, Sr. Conseller. Sra. Campomar,
vostè ha fet servir cinc minuts i trenta-vuit segons. I ara passam
al torn del Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares, té la
paraula la Sra. Idoia Ribas, quinze minuts en una o en dues
intervencions.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Muchas gracias, presidente, buenas tardes, Sr. Consejero,
buenas tardes al equipo que le acompaña, muchas gracias por
su comparecencia, por venir aquí a informarnos de esta
importante estrategia que se está poniendo en marcha en esta
comunidad autónoma, bueno, con un volumen tan importante
de euros, y que me hace inquietar sobre un tema importante,
que creo que es importante, que es ¿cómo se está
implementando el sistema de auditoría y control sobre el
reparto del dinero público que se está llevando a cabo? Es
decir, no sé si ya se está implementando o si es algo que va a
suceder en una fase posterior, o si ya han realizado algún tipo
de actuaciones.

Discúlpeme la voz, estoy un poco afónica, pero intentaré
hacerme entender.

Después, he visto que hay una convocatoria para financiar
los proyectos de mejora de la eficiencia energética en
alojamientos turísticos. Quería que me comentase si estos
alojamientos turísticos incluye a todos los alojamientos
turísticos, también a las viviendas turísticas que realizan
alquiler vacacional, o si solo se trata de establecimientos
hoteleros u otro tipo de establecimientos. Por tanto, es
simplemente una pregunta muy concreta sobre este tipo de
ayudas que quería que me aclarase.

También usted ha hablado de que la mayoría de los
proyector presentados son de iniciativa privada, si no lo he
entendido mal...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... pero ¿dónde podemos encontrar el importe de los proyectos
-sí, porque ha dicho que son 84 proyectos de iniciativa privada
y 111 en total, creo-, bien, pero el importe que se ha destinado
a cada tipo de proyecto? Porque yo en la página web no he sido
capaz de encontrarlo, a lo mejor es que no lo he sabido
encontrar, es decir, a ver si podría indicarnos de lo que se ha
ejecutado ya cuántos millones de euros se han destinado a
proyectos de iniciativa privada y cuántos millones a los
proyectos de iniciativa pública, porque, más que la cantidad de
proyectos, también es importante el importe que hacemos llegar
a la sociedad, también a las familias y a las empresas, no
solamente a las administraciones públicas.

También me gustaría saber con qué criterios ha repartido
usted los fondos a los diferentes programas y convocatorias,
porque, evidentemente, los proyectos que provienen de las
entidades públicas, como usted ha dicho que, bueno, que usted
mismo ha animado a las administraciones que tenían proyectos
que podían ser buenos para la sociedad y que a lo mejor por un
problema de financiación no se habían podido llevar a cabo, en
ese caso entiendo que es posible que ya estuviesen
cuantificados o que se hayan podido cuantificar antes de
publicar la convocatoria, por tanto, es más fácil que pueda
preverse el importe de cada tipo de actuación. En cambio, no
ocurre así con los proyectos privados que, teóricamente,
ustedes deberían desconocer, a la hora de publicar las
convocatorias, cuánto dinero se va a necesitar para desarrollar
los proyectos que lleguen a su consejería.
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También quería preguntarle, de las convocatorias que ya
están cerradas, si se han agotado los fondos o si las
convocatorias se cierran sin que se hayan presentado suficientes
proyectos. Desconozco si, en caso de que se hayan presentado
no suficientes... -perdón-, en caso de que no se hayan
presentado suficientes proyectos, y se cierra porque finaliza el
plazo que estaba previsto, si luego tienen previsto volver a
convocarla más adelante, o si simplemente, pues, esos fondos
ya se reasignan a otros proyectos o qué se puede hacer o si se
devuelven, no lo sé.

Por otro lado, la evaluación del resultado de todo esto, por
parte de la Oficina de Inversiones Estratégicas, ¿cómo se lleva
a cabo? Porque se lo ha preguntado también la representante de
MÉS per Mallorca, a mí me gustaría saber concretamente qué
indicadores van a analizar para comprobar que estas ayudas no
se convierten en una reedición de aquel famoso Plan E de
Zapatero, que, bueno, que al final se materializan en gasto
corriente mayoritariamente, y es posible que sea pan para hoy
y hambre para mañana. Entonces, para evitar esto, ¿cuáles son
los indicadores, si es que ya los tienen definidos? También lo
desconozco, en caso de que no se así, pues, tal vez lo pueda
explicar, el procedimiento, cuándo se llevará a cabo o cómo los
determinarán.

En cuanto a las convocatorias que afectan al sector público,
me da la sensación, o tal vez sea una situación errónea, que se
están iniciando y tramitando con mayor prioridad o celeridad
que aquellas que van dirigidas al sector privado. He visto
numerosas actuaciones, cuyos beneficiarios son entidades
locales o sector público, que ya están cerradas, que ya se han
ejecutado, y en cambio veo que todavía quedan muchas por
ejecutar, incluso por abrir, que se dirigen a entidades privadas
o a familias. Vale.

Y por último, al hilo de la reflexión que ha llevado a cabo
la represente de Podemos, que ha dicho que si aquí no
gobernase la izquierda no tendríamos todos estos proyectos,
probablemente, le quería preguntar si efectivamente considera
usted que las Islas Baleares y el resto de comunidades
autónomas gobernadas por la izquierda han tenido algún tipo
de trato de favor a la hora de repartir los fondos europeos por
parte del Gobierno de España, o si se ha llevado a cabo un
reparto conforme a criterios objetivos, como sería deseable,
que yo creo que es así y quiero pensarlo. Y, en tal caso, pues,
entiendo que las comunidades autónomas gobernadas por otras
opciones políticas también estarán desarrollando sus
respectivos proyectos.

¿Dispone usted de datos comparativos con respecto a otras
comunidades autónomas en cuanto al grado de ejecución de los
proyectos?

Y por ahora eso es todo. Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Ribas. Respon el representant del
Govern. 

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Moltes gràcies, president. Gràcies, Sra. Diputada, intentaré
respondre també totes les seves qüestions i si n'hi ha qualcuna
que no li responc, evidentment qued a la seva disposició
després per contestar-li, o ara o més endavant.

Anem per parts, comentava com s'implementen les diferents
assignacions. Jo aquí vull fer una reflexió, vull dir, és que no és
la Conselleria de Fons Europeus, i manco jo, que vostè ho ha
personalitzat en mi, que reparteix els fons europeus, i ni tan
sols... no és que no els reparteixi, sinó que no els gestiona tots
els fons europeus. Els fons europeus formen part d'un
mecanisme -com he explicat-, a través de les conferències
sectorials, que cada ministeri, després, atorga a les diferents
conselleries de cada comunitat autònoma, per una qüestió molt
clara i molt concreta: perquè el pla és estatal, no és autonòmic.
Per tant, no podem variar aquelles qüestions que venen ja
marcades pel Pla estatal, que és el pla que està pactat i aprovat
per la Comissió Europea. Per tant, això és una qüestió
importantíssima, que crec que ja hem de deixar de banda el fet
de pensar que es pot atorgar més fons a un projecte o a un altre,
depenent de si t’agrada més o si t’agrada menys, perquè, al
final, va per concurrència pública, concurrència competitiva,
Llei de subvencions i Llei de contractació.

Després, li he comentar també les mesures que es duen a
terme de control són moltíssimes, el sistema d'auditoria i de
control és una exigència d'Europa, evidentment, com no pot ser
d'altra manera, està previst a l’ordre del Ministeri d'Hisenda
sobre la gestió del Pla de recuperació, i hi ha diferents nivells
de control, ex ante i ex post, hi ha diferents caselles o diferents
etapes, perdó, i també he de comentar que vam ser la primera
comunitat o de les primeres comunitats que vam aprovar el Pla
antifrau, precisament, d'aquesta gestió.

També vull llançar-li un missatge de tranquil·litat, com he
dit abans, també executam el cent per cent dels fons FEDER,
no tornam ni un euro Europa i, per tant, s’aproven totes les
accions que ara plantejam i la gestió és exquisida en aquest
sentit.

Després, també vull comentar que... sí, la pregunta que ha
fet de l'eficiència energètica a establiments turístics. Sí, la
resposta és que és a tots, a establiments turístics, a establiments
hotelers, però també als d’allotjament turístic, per tant, a tots.

Després hi ha hagut una pregunta que, bé, que ja li he
respost, ¿con qué criterios hemos ejecutado? Doncs, bé, són els
criteris que ens venen marcats, com dic, per les convocatòries
públiques i pels diferents projectes que es presenten a la
concurrència competitiva, com no pot ser d'altra manera, açò
per la part privada, per la part dels projectes privats que es
presenten a cada convocatòria. Dels plans públics, siguin
d’ajuntaments, d’entitats locals, de consells insulars o del
Govern de les Illes Balears, també hem comentat abans que
havien de ser projectes que fossin realitzables i que fossin
madurs, per tant, que ja tinguessin una capacitat de començar
des de ja per aprofitar al màxim els fons i no haguéssim de
tornar doblers.
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Després també m'ha demanat per l’import, esperi, és que a
aquesta no sé si l'he apuntada bé, per l’import de cada projecte
o l’import..., no estic segur si m’ha demanat per l’import de
cada projecte privat que s’ha presentat o en total a la finestreta.
Jo crec que ho he dit, però ara, de memòria, no me’n record; si
no li diria després... Ah, sí, ara me’n record, no me’n record de
l’import, però sí del sistema. Ha de tenir en compte que les
empreses o entitats, és igual, presenten els projectes a l’Oficina
per tal de tenir un acompanyament i un assessorament en la
gestió d’aquells projectes, no per rebre fons, quan ho presenten
a l’Oficina no és per rebre fons, és per donar a conèixer aquell
projecte i que puguem ajudar a millorar aquell projecte i a
presentar aquell projecte a la convocatòria que correspongui.

Per tant, no hi ha una assignació de fons quan presenten un
projecte a l'Oficina d'Inversions Estratègiques, m'explic? El que
sí fem és assessorar i ajudar perquè aquell projecte sigui
realitzable, fem una recerca de les convocatòries que es poden
adaptar a aquest tipus de projecte i els ajudam a preparar de la
millor manera possible perquè puguin rebre els fons. Per tant,
no hi ha cap visió arbitrària d’aquest projecte sí, aquest
projecte no o aquesta empresa sí o aquesta no.

De la pregunta que també m’ha fet, o no sé si és una
pregunta o és una reflexió que, per molt que li contesti jo,
seguiran pensant el mateix, és que el sector públic té més
avantatges que el sector privat. També ho he dit a la meva
intervenció: les convocatòries que s'han presentat primer i les
assignacions que s'han presentat primer, a través del mecanisme
de l'Estat, o sigui, les línies d’assignació dels fons que se’ns han
atorgat a la comunitat autònoma per part de l'Estat, són d'àmbit
públic, són d’àmbit públic per accelerar tots aquells projectes
que teníem, que executam o que podíem executar des de febrer
del 2020. També passa amb empreses, vull dir, les empreses
que han fet..., i ho veiem amb projectes concrets, d'empreses i
d’indústries que van fer diferents plantes fotovoltaiques o la
seva pròpia planta fotovoltaica d’autoconsum el maig del 2020,
o del període del 2020 a 2021, la convocatòria surt ara i també
se’n poden beneficiar. Per tant, hi ha també un caràcter aquí
retroactiu important.

Per tant, no hi ha cap tipus de consideració més cap a la
cosa pública que cap a la cosa privada, jo ho he dit abans, sinó
que ens hem d'avesar a la norma que se’ns presenta, que són les
bases, les convocatòries, que es van publicant.

I, després, la comparativa amb altres comunitats autònomes,
jo no he estat capaç de trobar-ho. Sí que és cert que quan vostè
fa la pregunta, també reflexió..., bé, que no qualificaré de si les
comunitats governades per partits d'esquerres han tengut més
avantatges. Home, jo li puc parlar del cas nostre, que,
desgraciadament, som de les comunitats autònomes que més
impacte hem tingut per la pandèmia, una baixada del producte
interior brut del 21%, i, per tant, jo, ara, m'abstrec un moment
de la meva condició de militant del Partit Socialista,
evidentment, i amb molt d'orgull, em seria igual que la
comunitat autònoma estigués governada per un partit o per un
altre mentre s'hagi compensat l'efecte de la pandèmia i de
l’impacte econòmic en aquesta comunitat autònoma. Per tant,
per bé o per desgràcia, les Illes Balears, per càpita -i ara li ho
dic de memòria- més que duplica l’import que li correspondria
per al càlcul d'habitants per part de l'Estat. Per tant, bé, sort o

desgràcia? Idò resultat del nostre model econòmic,
independentment de qui governi.

M'agradaria, eh?, també, a les comunitats que estan
governades per altres partits saber com va l’execució, però jo
no he estat capaç de trobar-ho. El que sí li puc dir -com he dit
abans- és que tampoc no és cap medalla ni cap qüestió que
nosaltres en vulguem fer bandera, però que la comunitat
autònoma de les Illes Balears, en execució, sí que és la primera
per tercer trimestre consecutiu. 

I crec que ja li he respost a tot. I, si no, bé, no, me’n falta
una, no sé si tenc temps, president..., que és amb quins criteris
avaluam els resultats. Bé, idò avaluam el criteri amb encaix
estratègic, potencial tractor, impacte econòmic, impacte social,
impacte mediambiental, grau de maduresa, probabilitat de
finançament i sostenibilitat financera; amb tots aquests criteris
és el que s'avalua per donar caràcter estratègic o no, i també
donar certa potencialitat, que compleixin aquests criteris, per
poder-se presentar a les convocatòries. De poder-se presentar
es poden presentar ben igual, encara que nosaltres no
intervinguem absolutament en res, però, evidentment, si
compleixen tots aquests criteris que, a més, van alineats amb el
Pla estatal i amb el Pla europeu, tenen moltes més possibilitats
de finançament.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Sra. Ribas, ha consumit vostè sis minuts,
setze segons, d'acord. I, ara, és el torn d’El Pi Proposta per les
Illes Balears, però el seu representant s'ha hagut d'absentar. Per
tant, pertoca el torn del Grup Parlamentari Mixt, té la paraula
el Sr. Josep Castells, quinze minuts, en una o dues
intervencions. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President, bona tarda, Sr. Conseller,
moltes gràcies per la seva explicació, que, bàsicament, ha
versat sobre l'estat d'execució de tots els projectes finançats
amb aquests fons europeus. I jo li he de dir -i crec que vostè ho
sap- que, d'entrada, compta amb la confiança d’aquest grup en
la competència del seu equip professional, la veritat és que ja
ens hem..., el Sr. de Pablos, ja sap que sóc un habitual de
reivindicar l'excel·lència amb què ha dut a terme el seu treball
i, per tant, veig que això segueix la mateixa línia, per tant, en
aquest sentit disposen de la nostra confiança d'entrada, no?

També, el mateix podria dir del director de l'Oficina
d'inversions, que pens que és una persona que a les diferents
encomanes que ha rebut per part del Govern, doncs ha
demostrat la seva competència, la seva serietat i, per tant, en
principi, disposen de la nostra confiança.

Per tant, jo sobre aquest tema, la veritat és que no tinc res
a dir. A part, també, és un tema en el que, d'alguna manera,
l'avaluació es fa..., passat, és a dir l'avaluació definitiva de com
vagi tota l'aplicació d'aquests fons i la seva justificació, idò es
veurà quan..., bé, es veu al cap d’ena més ics anys en què s'ha
executat, que s'ha justificat, etc. Per tant, jo crec que pels
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números que ens dona vostè hem de concloure que això avança
satisfactòriament i haurem de continuar fent el seguiment. 

Com vostè sap, Sr. Conseller, a mi el que em preocupa és
una altra cosa, que no és la gestió tècnica d'això, si no que és la
cura política per garantir que aquests fons es distribueixen
territorialment d'una forma adequada, no és tant com es
gestionen tècnicament, sinó que es donin les condicions
adequades perquè aquests doblers es reparteixin de forma
equitativa i donin resposta a les diferents necessitats que hi ha
a les Illes. 

Vostès fa un any varen aprovar una estratègia d'inversions,
varen presentar una estratègia d'inversions que és més àmplia
que la que vostè ara ens explicava, vostè ara ens ha explicat tots
aquells projectes finançats amb aquests instruments europeus
del REACT-EU i MRR, el Mecanisme de recuperació i
resiliència; l'estratègia d'inversions és molt més àmplia,
l’estratègia d’inversions, diguem-ho en aquest sentit, és més
ambiciosa, en el sentit que el que estableix un marc en el qual
es gestionaran tota una sèrie d'inversions a aquestes illes que es
finançaran amb diferents fons, unes d'elles les d'aquests fons
europeus, però són inversions que es poden finançar, doncs,
amb el marc financer plurianual, amb fons estatals, amb fons
del turisme sostenible, amb fons propis de la CAIB.

Ja entenc que l'àmbit és més ampli, no? Per això, sap que
quan es va aprovar el que després va ser la Llei 4/2021, de
mesures extraordinàries i urgents per executar les actuacions i
els projectes que s'han de finançar amb fons europeus, vaig ser
una mica crític amb què vostès mesclaven els fons europeus
amb un altre tema més ampli, que era aquesta estratègia
d'inversions. Però, bé, escolti, això es va aprovar, vostès ja
saben quina és la meva opinió.

Aleshores, aquí què ens trobem? Que vostès han anat
aprovant, llavors, no m’escapo de l'aplicació concreta dels fons
europeus, però vaig a l'instrument més ampli, que és l'estratègia
d'inversions, a la qual vostè sap que jo tinc una crítica sobre
com s'imputen territorialment aquestes despeses, i després em
centraré pròpiament en els projectes finançats amb fons
europeus. 

Jo he estat crític perquè, d'una banda, ara, en aquests
moments són, crec, 70?, aprovats en aquesta estratègia
d'inversions, sí, 70, 70? Sí, 70 projectes, projectes en sentit
ampli, en alguns casos són projectes pròpiament dit, en el sentit
que és una obra que s'ha d’executar, i a altres moments és una
cosa molt més àmplia, que és una estratègia que es pot finançar
de formes molt diverses i que es pot implementar de formes
molt diverses, per exemple en una convocatòria en la qual
evidentment ni sabem qui es presentarà ni sabem qui guanyarà,
diguem, o qui rebrà doblers i, per tant, això no sabem on es
gastarà. Per tant, acceptant que això és així, jo sí que pens que
el Govern hauria de distingir molt clarament projectes
d'inversions clarament territorialitzables, de projectes i
inversions que a priori no són territorialitzables, que podem
suposar que s'acabaran distribuint de forma uniforme per tot el
territori. Evidentment si fem una convocatòria perquè els
ciutadans es puguin posar autoconsums, d'entrada podem
suposar que aquests doblers es distribuiran de forma uniforme
per tot el territori. Si això serà així o no ja ho veurem al final,

però, d'entrada, donam això; però, en canvi, si vostès aquí
posen un projecte que és l'hospital Verge del Toro, escolti, la
territorialització és evident, no?

Llavors, la crítica que he fet és que..., és a dir, traient tots
aquells projectes, totes aquelles actuacions que no són
evidentment territorialitzables, només ens quedam amb les
territorialitzables, no hi ha una distribució equitativa d'aquests
fons. Pens que vostè, com a responsable polític d'aquesta
conselleria, no hauria de permetre que el Govern anés aprovant,
anés posant projectes en aquesta bossa, en aquesta estratègia
d'inversions, amb aquests desequilibris territorials tan grans.
Per això, la meva crítica no va dirigida a la gestió sinó a vetllar
per una distribució equitativa política d'aquests fons. 

Aquesta és la meva reflexió que vostè ja coneix, perquè ja
l’he feta a altres ocasions, sobre l’estratègia d'inversions i ja hi
tornarem i ja tornaré a treure el tema, no es preocupi, però ara
anant concretament a tot el que vostès financen amb el
Mecanisme de recuperació i resiliència, i ara és l'única pregunta
que li faig: és a dir, vostès monitoritzen la imputació territorial
de totes les actuacions que es financen amb aquest Mecanisme
de recuperació i de residència? I en cas de ser així, quina és la
distribució territorial d'aquests doblers? 

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT: 

Moltes gràcies, Sr. Castells. Respon el representant del
Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons): 

Sí, moltes gràcies, president. Gràcies, Sr. Diputat. Bé,
primer de tot m'agradaria fer-li una reflexió per intentar
clarificar una qüestió. Una cosa és l'estratègia d'inversions
2030, que vam aprovar fa un any, que açò són 4.680 milions
d'euros, parl de memòria, i que dins aquesta estratègia
d'inversions el que es va fer va ser treballar, de manera
consensuada amb totes les conselleries, només faltaria, del
Govern de les Illes Balears, també els consells insulars,
ajuntaments i part privada que va voler participar o que va
participar del Pacte de reactivació. Aquí no hi va haver un
component territorialitzat, sí que vam mirar, evidentment que
hi hagués projectes estratègics a totes les illes i que hi hagués
un percentatge important de representació a totes les illes. Jo
ara li dic de memòria, però sí que, i vostè ho sap perquè crec
que li vaig trametre, a aquella estratègia d'inversions el pes en
el cas concret de Menorca representava un 20,5%, dels
projectes que es troben a l'estratègia d'inversions, o sigui, al Pla
estratègic d'inversions.  

Aquell Pla estratègic d'inversions es tradueix que és un full
de ruta consensuat que volem que passi. Per tant, depèn de
molts de factors que açò passi, principalment el finançament.
Molt bé, ja diem que el finançament el treballam i, com ha dit
molt bé vostè, es finança amb diferents fórmules, molt bé.
També depèn que aquells projectes que es van presentar al Pla
estratègic d'inversions puguin ser materialitzables, en el sentit
que, pos exemples clars, hi pugui haver una idea de fer a nivell
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privat, perquè n’hi ha, un projecte concret, i que després
aquella empresa consideri que no és ben bé el que volen acabar
fent, es pot modificar, es pot retirar, és un pla viu allò. Per tant,
és un marc, i açò ha passat tant en projectes públics com en
projectes privats, i no passa res. 

Vull dir, la idea és aquesta, és tenir un terreny de joc on
saber on jugam i saber de què parlam. A aquest pla estratègic
d'inversions no hi ha cap central nuclear, per posar-nos un
exemple, per anar a la radicalitat, bé, d’alguns, alguns sí que ho
defensarien. Allà estan posats tots aquells projectes que es van
considerar estratègics i que complien amb els criteris que jo he
dit abans. Per tant, Menorca, que suposaria, crec que per
l'Estatut d'Autonomia, i vostè ho sabrà molt millor que jo, i em
perdonarà, que no sé si és entre un 10 o un 12%
aproximadament, dins el Pla estratègic d'inversions representa
un 20,5%. Açò és una cosa. 

Una altra cosa són els projectes declarats estratègics que
s'aproven per Consell de Govern, que açò són els 70 als quals
vostè fa referència, els 70 no són del pla, són projectes
declarats estratègics, molt bé. Els projectes declarats estratègics
els declara estratègics el Consell de Govern i formen part de
l'annex 2, i estan llistats i estan publicats allà, i jo en ret compte
cada vegada que s’aproven. Aquests projectes són únicament
i exclusivament declarats estratègics per tal de beneficiar-se de
la Llei d'agilitació i priorització, que vam aprovar, ara no em
record si era la 3 o era la 4, la 4, perdó, la 4. 

Aquests projectes al Consell de Govern hi van per diferents
vies, hi van per les vies de la interdepartamental, que vam crear
i que també està regulada a nivell de conselleries, diu: tenc el
projecte de Verge del Toro per executar i, per tant, em vull
acollir a aquesta priorització i agilitació, presentau aquest
projecte al Consell de Govern perquè ho (...). Patapam!, i el
duim. Quan dic Verge del Toro, puc dir Isidor Macabich, puc
dir la planta de residus del nord de Mallorca, és igual. I és igual
territorialment, perquè el que importa en aquest sentit no és que
hi hagi una..., no és..., o sigui, l’objectiu no és que hi hagi una
distribució de fons en aquest cas per a projectes, és que els
projectes que estam tots d'acord que s’han d’executar i que
formen part de les diferents línies i convocatòries establertes,
puguin executar-se ràpidament. 

Una de les vies, com li dic, és que les conselleries ho
proposin, una altra és que els consells insulars ho proposin o
que els ajuntaments ho proposin o que les empreses privades,
a través, alerta, a través de les convocatòries públiques puguin
ser declarades estratègiques. Amb açò què vull dir? Un
projecte, passem al cas, Menorca LAC, un projecte concret de
Menorca, d'una indústria de Menorca, està dins el pla estratègic
d'inversions, però -com ha dit abans el Sr. Costa- és un sistema
complicat, i segurament el faríem diferent si el poguéssim fer
diferent, el projecte Menorca LAC necessita d’inversió,
necessita de finançament i d'ajuda de diferents vies:
energètiques, industrials, d'innovació, de formació, etc.

Nosaltres vam declarar, el vam posar dins el Pla estratègic
d'inversions, però nosaltres no el podem posar com a projecte
estratègic dins l'annex 2, que és el que explic, perquè són
diferents projectes, perquè són diferents línies de finançament,
m'explic? Com dic ara, van verticalitzades.

Què fem? Quan tenim una línia que diu, encara que el
beneficiari..., així, vull dir..., el beneficiari sigui privat, que diu
que és una línia que va amb el suport de la innovació i la
recerca en àmbit privat, declaram estratègica aquella línia de
subvencions, perquè així tots els beneficiaris d'aquella línia de
subvencions, que ja tenen projectes pensats o que ja es
presentaran a aquella subvenció, puguin acollir-se a la llei.

Per tant, no hi ha cap tipus de desajust, equilibri,
complicació ni batalla territorial en què es declarin projectes
estratègics dins el Consell de Govern d'una illa o d'una altra,
perquè de vegades pot passar que siguin projectes estratègics,
que Menorca plantegi: tenc aquests projectes a punt, i, per tant,
l’agenda de descarbonització 2030, que crec que són 80
milions d'euros, açò està dins el Pla estratègic, quan tenguin
desenvolupats els projectes s’aniran declarant estratègics, i ja
està, i no passa res, perquè hi haurà... açò voldrà dir..., un dels
condicionants importants és que hi hagi fons de finançament
clars per a aquella línia. Per tant, m'explic?, tenen un
component de fons europeus, per tant, es declara estratègic i és
(...).

Cregui'm i no..., i ara entre menorquins, cregui'm que no hi
ha cap tipus de visió a declarar un projecte estratègic o no
depenent de si és una illa o és una altra o que una illa quedi
endarrera, perquè és que no és l’objectiu el finançament,
l’objectiu de la declaració d’estratègic és l’agilitació, perquè el
finançament va per una altra banda, el finançament el tenim
relativament garantit per fer tot açò. Ara, evidentment, les
administracions i les empreses han de fer la feina de tenir els
projectes preparats per declarar-los estratègics. 

Ara, aquesta darrera vegada, jo crec que en el darrer
Consell de Govern no n'hi va haver cap de Menorca perquè...,
n'hi va haver un de molt gros del Pla de sostenibilitat turística
del Port de Maó a l’anterior i, per tant, era un import prou gros,
i sé que treballam en diferents projectes que tindrem preparats
per al proper Consell de Govern quan duguem aquestes
aprovacions. 

Es faran tants de consells de Govern i es durant tants de
punts a l'ordre del dia al Consell de Govern per declarar
projectes estratègics com projectes estratègics hi hagi, per açò
no han passar cap pena, per açò no hi ha cap entrebanc, fins al
maig, és clar, després ja... Déu dirà. Pens que he contestat la
seva...

I la territorialització de tots els projectes la tenc, és un poc
llarga, el que passa és que sí que jo li diria que dels projectes
estratègics que estan declarats n'hi ha 14 que són de Menorca,
específicament, o que inclouen una dotació territorialitzada per
a les illes que inclou a Menorca, i li podríem passar per escrit
després les dades concretes de tots ells.

Però jo entenc que el que interessa especialment és veure
com queda..., -en el cas seu, eh?, i si m'equivoc, per favor,
corregeixi’m- com projectes que presenta Menorca s’han
declarats estratègics, projectes, eh?, no idees, projectes, amb
feina feta, i tenen finançament d'alguna manera garantit. Jo crec
que açò també és una de les feines que podem fer
conjuntament, perquè cregui’m que l'objectiu és el mateix, com
a partit d'esquerres i com a menorquí. Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies, conseller. Sr. Castells, vostè ha fet servir
sis minuts i dotze segons, d’acord. I ara pertoca el torn al Grup
Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Jordi Marí, quinze
minuts, en una o dues intervencions 

EL SR. MARÍ I TUR:

Moltes gràcies, president, bona tarda, Sr. Conseller, i a tot
el seu equip. El primer agrair-li, evidentment, també aquesta
compareixença voluntària, a iniciativa de la pròpia conselleria,
cosa que per a nosaltres no és un aspecte menor, sinó que és
una qüestió important, atès que mostra el compromís que té
aquest govern amb el Parlament i amb la feina de fer-se amb el
màxim diàleg, la màxima comunicació, el màxim compromís i
que sigui la tercera ocasió que vostè compareix de manera
voluntària dona mostra d'això i, per tant, esperam que aviat es
pugui fer la quarta compareixença. 

Bé, jo intentaré ser breu, perquè amb aquest sistema de
contestació individual queden ja poques qüestions, algunes de
les que volíem plantejar també ja han estat resoltes i no fa falta
reiterar-nos, però sí que volíem fer una sèrie de... quatre
reflexions per actualitzar un poc la situació que tenim per
davant. 

Nosaltres el que veiem és que el que podem extreure, en
línies generals, de la intervenció que ha fet vostè, Sr. Conseller,
i també fins i tot m'atreviria a dir que de les intervencions que
han fet la resta de portaveus que m'han precedit, és que el
Govern de les Illes Balears té un gran projecte, té un full de
ruta sòlid, concret, que és l’Estratègia autonòmica d'inversions,
que són aquests llistats de projectes estratègics, que és una
qüestió viva que s’incrementa i que, per tant, l’hem
d'actualitzar.

S'ha aconseguit el finançament que es va assegurar que
s'aconseguiria, el grau d'execució és elevat tant en la part del
REACT com en la part del Mecanisme de recuperació i
resiliència, fins i tot també en els fons FEDER i, per tant, tot
això ens indica que s’ha fet una gran feina i, com dic, també,
això ho hem sentit d'altres portaveus, i, per tant, que el grup de
Ciutadans hagi dit que l'engranatge i la maquinària funciona i
que el Grup Popular hagi dit que ningú no discuteix que les
Illes Balears anam molt avançats en aquest sentit, jo crec que
per a la seva conselleria són dos titulars que vostès se’n posen
endur avui de tarda per sentir-se satisfets, tot i que no han de
perdre de vista que en això queda molta feina per fer.

Dit això, bé..., per tant, davant dels que asseguraven de
vegades aquesta gestió incerta, pens que hem de destacar la
bona feina, la gestió excel·lent. I per què nosaltres pensam que
això sigui un èxit? Per diverses raons: primera, i d'alguna
manera s'ha apuntat, és que a les Illes Balears duplicam la
proporció de fons europeus que hem rebut en relació amb el
percentatge de població, amb el pes poblacional de l'Estat. Com
vostè deia, rebem el 4,7% del fons de l'Estat, quan tenim el
2,3% de la població. Això seria una ràtio que pràcticament
duplica, mentre que de les altres 10 comunitats que hi surten
guanyant, diguéssim, la més ben parada següent seria les
Canàries, que és un amb un 1,4. Això ho dic perquè és, pens,

una de les poques dades comparatives que a dia d'avui entre
tots els grups, alguns ho han dit també, a les quals podem
accedir, perquè els graus d’execució no els tenim. Per tant, som
la comunitat més beneficiada en relació al pes poblacional,
qüestió número 1.

Concretament, del programa REACT? Som els primers a
justificar les actuacions i hi ha un grau per al període 2020-
2023, estam en un grau del 90,5%, que és una proporció -crec-
prou elevada i són aquelles 38 de les 42 actuacions. 

Tenim assignats quant a recuperació i resiliència, idò,
també, les xifres que vostè ha donat, Sr. Conseller, crec que
parlen per si soles, així dels 1.200 milions que hem de rebre, hi
ha mobilitzat el 47%, executat el 35%, tot això no fa falta
reiterar-ho. 

I també volíem comentar la qüestió de l'arribada a les
empreses, perquè a nosaltres també ens sembla que això és més
propi d'un missatge que s’ha volgut instal·lar, perquè, és clar,
segons qui comenti quina experiència hagi tengut el missatge
pot ser diferent. I, per tant, jo torn agafar les xifres: a 30 de
juny, més de 1.000 empreses de les Illes Balears havien rebut
ajudes de Next Generation, si comptam també particulars i
entitats arribam a més de 2.900.  Jo crec que, amb la proporció
de la nostra comunitat, això són xifres que hem de destacar.

I també, permeti’m-ho, dues qüestions o dos exemples, o
dues qüestions anecdòtiques: la primera, aquest cap de setmana
a Eivissa hem tengut la Fira de la Construcció, que ha tengut
una gran afluència d'empreses, de visitants, etc., quin creuen
que ha estat el gran missatge que es repetia en cartells, hi ha
hagut ponències, hi ha hagut informes, hi ha hagut qüestions?
L’oferta dels projectes d'implantació d'autoconsum energètic
dels Next Generation, això és el que sortia per tot, i en aquesta
fira no hi havia ni ACS, ni Avintia, ni Ferrovial, ni companyia,
hi havia les petites empreses d’instal·lació d'energies, per tant,
PIME i petites empreses que ha estat una mostra.

I segona mostra, que també ja l’han comentada, que jo volia
posar sobre la taula, que és el Kit Digital. El Kit Digital ara
començarà el tram d'empreses fins i tot més petites, dels tres
trams que tenia, són petites actuacions entre digitalització,
pàgines web, botigues on line, per tant, ja estan segmentades
cap a petites empreses, que han de ser prestades per un agent
digitalitzador que s'ha donat d'alta prèviament. I qui creuen que
són aquests agents digitalitzadors que fan feina? Tampoc no
són Apple, ni Google, ni companyia, són les petites empreses
locals de serveis digitals, etc. Per tant, aquí tenim PIME per
partida doble, la que ho rep i la que ho presta. Per tant, això són
simplement dos exemples que volíem posar sobre la taula.

Per continuar i quasi acabar, consideram, per tant, molt
encertades totes les mesures que han posat sobre la taula
d’ajuda, assessorament a PIME, el personal exclusiu, la
informació quinzenal, etc., la plataforma PAE i, per tant, els
convidam a continuar en aquesta línia.

Aquesta gestió, és a dir, que sigui un èxit, a més d'aquesta
gestió excel·lent, que crec que hem de posar en valor de la
conselleria, també hem de reconèixer que és perquè l’estratègia
que ha traçat la Unió Europea a la nostra comunitat li ve com
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un vestit a mida; és a dir, els valors que ha volgut destacar la
Unió Europea i condicionar aquests fons són, al nostre
entendre, una agenda prioritària que per a nosaltres també era
prioritària per a les Illes Balears. Per què? Primera amb la
introducció de les energies renovables, teníem un grau de
renovables molt baix, quan som realment molt rics en energies
renovables, sempre i quan facem aquest canvi de model
energètic. I, per tant, això era una línia important a treballar,
juntament amb la digitalització, mobilitat sostenible, etc. 

Dit tot això, el que veig que encaixa en aquesta estratègia,
nosaltres, vist tot el que vostè ens ha exposat avui de tarda, li
hauríem de plantejar dues qüestions, bé, realment és una,
perquè un era més detall amb l’arribada dels fons a les PIME,
que gairebé és la pregunta que ha fet el Partit Popular, amb la
reflexió -si no ho entenem malament, i això ens ho confirmarà-,
és clar, no és que els fons hagin d'arribar directament a
projectes concrets i tancats que tenguin les empreses, que
també, sinó que també a les convocatòries públiques, donades
en forma de subvencions, convocatòries o licitacions, és una
altra manera que també arriben al sector privat. Per tant, també,
quan parlam que no es financen o que no arriben, potser és més
difícil que tenguin les empreses privades el finançament
concret sobre un projecte, que una empresa concreta vagi a
Brussel·les, o al ministeri del Govern espanyol, o a la
conselleria i se li financiï un projecte concret,. Però, de l'altra
manera, pensam que és igualment una via per on s’arriba
finalment a les empreses.

I el dubte concret, era referent al fons REACT, en què
veiem que hi ha una execució del 90,5%, la pregunta seria: a
quines actuacions correspondrien el 90,5% restant per assignar,
que entenem que és el que impacte sobre els pressuposts del
2023, perquè és la part que quedaria corresponent, d’aquí el
nostre dubte. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Marí. Respon el representant del Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Gràcies president, gràcies també, Sr. Diputat. Evidentment,
compartesc totes les seves reflexions. I respecte de la seva
pregunta del grau de REACT, sí, comentàvem que el 90,5%
està assignat. La resta, que és aquest 9,5% restant, són projectes
que es troben en fase de licitació, però que encara no estan
adjudicats, per tant, amb açò som molt curosos en poder donar
la informació en aquest sentit, si no està ja licitat, però,
bàsicament, seria el CEIP de Campos, l’ampliació del CEIP de
Na Penyal i un nou centre de salut a Artà, açò correspon al
9,5% restant que veig que es troba en fase de licitació, no està
adjudicat, però aviat hi estarà.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Sr. Martí, vostè ha fet servir 9 minuts, 10
segons. D’acord? I sent així, iniciaríem el segon

d’intervencions, pertoca el torn del Grup Parlamentari Popular,
Sr. Costa té 10 segons, que esper que faci servir amb prudència.

EL SR. COSTA I COSTA:

Me’n sobren 9...

(Algunes rialles)

... El 8,3% dels 1.200 milions d’euros assignats a les Illes
Balears és el que s’ha executat fins a 30 de juny, el que ha
arribat a les empreses amb execució pressupostària OP és
mínim a 30 de juny.

És tot.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies, Sr. Costa. Respon el representant del
Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Bé, ja li he dit abans que el 8,3% empra una fórmula que no
correspon, perquè vostè comptabilitza fons que no han estat ni
tan sols transferits a la comunitat autònoma, que no estan ni tan
sols assignats i, per tant, del que tenim possibilitat de gestionar,
perquè també hi ha dins aquest fons les anualitats, dins aquest
fons dels 800 i busques de milions, ara per fer-ho ràpid i no
cercar..., dels 800 i busques de milions hi ha anualitats
posteriors. Per tant, no és possible, no és una fórmula...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... és clar, però el fons, els 1.200 que vostè comptabilitza són
part d’assignats... -jo no tenc 10 segons, és ver?-, són part...,
formen part dels 800 que tenim assignats, més dels 300 que
tenim preassignats, per tant, aquests 300 no els podem comptar,
perquè és que jo no els puc gestionar si no els tenc, açò per
començar.

Però els 300 de REACT sí que els podem comptabilitzar,
800 més els 300 són els 1.100 i busques, 1.200
aproximadament, molt bé. D’aquests 1.200 n’hi ha una bona
part que no es poden gestionar els 2022, que són anualitats
posteriors. Per tant, aquí ja el 8%..., ja hi ha un decalatge que
rebenta.

L’important és que del Mecanisme que hem pogut gestionar
i del REACT que hem pogut gestionar, estam per sobre del
40%, aproximadament, que és el que ens avalua l’Estat i és el
que ens diu. Que a partir d’aquí hi haurà un creixement molt
majoritari de les empreses, estam d’acord, però les xifres, els
percentatges, ens hem de basar tots... hem de jugar amb la
mateixa pilota o almanco amb les mateixes regles de joc, si no,
bé, serà molt difícil posar-nos d'acord, i jo aspir a posar-nos
d'acord.

Gràcies.

 



2520 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 104 / 18 d'octubre de 2022 

EL SR. PRESIDENT:

Bé, Sr. Costa ha esgotat el temps. Si vol fer qualque
aclariment més, molt breu.

EL SR. COSTA I COSTA:

Molt breu. Estem d’acord que hem d’executar 1.200 milions
d’euros a dia 31 de desembre... -executar no, perdó-,
comprometre 1200 milions d’euros a 31 de desembre del 2023?
Sí, executat a 30 de juny un 8,3%.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Costa. Sr. Conseller, vostè no té límit de temps
per contestar.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Fixi’s que vostè ha emprat dues terminologies diferents a la
pregunta i a la resposta, vostè m’ha dit, està d’acord, està
d’acord...

(Remor de veus)

... -no, és que és interessant açò, és la nostra feina- està d’acord
que hem de comprometre, a desembre del 2023, 1.200 milions
d’euros? Sí. I després em diu, a dia 30 de juny del 2022 hem
executat un 8,2. Molt bé, però de què parlam, de compromès o
d’executat?

(Remor de veus)

No, no, parlam, no, no, vostè ha dit “executat”, vostè ha dit
“executat”, si no revisin el Diari de Sessions, ha dit...

(Remor de veus i se sent de fons el Sr. Costa i Costa de
manera inintel·ligible)

EL SR. PRESIDENT:

Sí, Sr. Costa.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

És igual, és igual, tindrem oportunitat d’aclarir-ho. Jo li puc
assegurar que a dia 31 de desembre del 2023 estaran
compromesos els fons. Ara, el que és important, el que és molt
important és que el percentatge d’execució segueixi
augmentant, com ho fem, i que preveiem que, gràcies també a
les noves licitacions i a les noves convocatòries de les
subvencions per a empreses, aquest percentatge pujarà.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies Sr. Conseller...

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Siguem on siguem, en parlarem el desembre del 2023.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Correspon el torn del Grup Parlamentari d’Unidas Podem,
Sra. Martín li resten deu minuts i quaranta-cinc segons.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

No els exhauriré, president, gràcies.. Simplement voldria
agrair les explicacions del conseller.

També seria una bona cosa que qualcú explicàs a la
presidenta Díaz Ayuso que la Unió Europea no congelarà els
fons de recuperació per al nostre país, ja que parlam d'aquestes
qüestions tan importants de totes les comunitats autònomes,
estaria molt bé que fos responsable i se sabés el que es diu quan
es diu. 

Simplement, per part de Unidas Podemos, encoratjar-los a
seguir fent feina, animar sobretot i fer difusió a tothom perquè
puguin participar-hi i realment aquests fons arribin on més
necessaris són. Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sra. Martín. Respon el representant del Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons): 

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Martín. Bé,
a la primera reflexió que ha fet sobre..., no he fet menció
perquè no acostum a fer mencions de les fake news i, per tant,
ja tenim prou feina amb el que tenim.

Sí que m'agradaria aprofitar aquest torn per autocorregir la
meva primera intervenció, la meva primera resposta que li he
fet, perquè hi ha hagut una nova assignació per a la Universitat,
que és recent, i, per tant, li puc actualitzar: la Universitat rebrà
7,2 milions d'euros per part del Mecanisme del REACT, per
finançar la Interdepartamental de ciències de la Salut, i també,
del Mecanisme de recuperació i resiliència, 4,6 milions d'euros.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies, conseller. Pertoca el torn del Grup
Parlamentari Ciutadans, Sr. Marc Pérez-Ribas, li resta un minut
i trenta-vuit segons.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO: 

Bé, també seré molt breu, agrair al conseller i al seu equip
la seva presència. I, res, ho ha dit el conseller, el Kit Digital ha
estat un èxit, també la patronal ho ha dit, i justament era un
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projecte que no gestionava la conselleria, ho gestionava
directament el ministeri, però, per la publicitat que se n’ha fet,
la implicació de les patronals, la implicació de la Cambra de
Comerç, la implicació aquí d’aquest parlament, també hem
parlat del Kit Digital, ha arribat a moltes empreses i per això ha
estat un èxit, com ha dit, del 60% de les empreses fins a 50
treballadors de les Illes Balears. 

S'ha d'aconseguir que la resta de projectes, que la resta de
fonts de finançament arribin al 60% de les empreses, com ha
arribat el Kit Digital. Per això encoratjo que es faci la màxima
difusió, les formacions que diu són interessants, però involucrar
tota la societat perquè aquesta informació arribi i a veure si és
veritat que el 60% de les empreses de les nostres illes poden
beneficiar-se de les diferents ajudes europees. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sr. Pérez-Ribas. Respon el representant del
Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons): 

Sí, moltes gràcies, president. Gràcies, diputat. Bé, també
agrair-li el seu to i sempre la seva disposició i preocupació
també per la gestió dels fons europeus i sobretot, especialment,
per la part d'innovació i per la part d'empresa, que és un tema
que a mi m’apassiona i, per tant, també hi tinc molt la mirada
posada de com es pot agilitar.

El Kit Digital, bé, també estic contenta que digui que s’ha
gestionat des de l'Estat i, per tant, s’ha gestionat bé, però també
vull comentar que són ajudes relativament petites que van per
un altre canal, que, per tant, no són tampoc comparables a
certes ajudes que surten per concurrència competitiva que van
per ajudes d'Estat, que tenen regla de minimis i que, a més a
més, van per Llei de subvencions. Per tant, bé, hi ha certs
mecanismes que, bé, que està molt bé com iniciativa el Kit
Digital i tant de bo!, tant de bo!, es puguin preveure
mecanismes similars per a ajudes que es desenvolupen, però
evidentment açò són normatives estatals.

Nosaltres, per la nostra banda, i açò també està molt bé que
ho sapigueu, que ho sàpiguen els diputats, a les diferents
conferències sectorials, fins i tot a les reunions específiques
amb el departament econòmic a Moncloa, hem fet
reiteradament peticions perquè es puguin crear marcs temporals
o d'alguna manera una visió temporal, no estructural, ja que és
un mecanisme temporal i no estructural, perquè s'adaptin
aquestes normatives a les necessitats del moment.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca. Sra.  Joana Aina Campomar, li resten nou
minuts i vint-i-dos segons.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL: 

Gràcies, no intervindré, reiteraré les gràcies al conseller i al
seu equip.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. Conseller, supòs que no intervendrà en aquest torn.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons): 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Per tant, pertoca el torn del Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares, té la paraula la Sra. Idoia Ribas, li resten vuyt minuts
i quaranta-quatre segons.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidente. Mire, yo, Sr. Consejero, cuando le
pregunté antes cómo se estaba implantando este sistema de
auditoría y control sobre la ejecución de los fondos de
recuperación y resiliencia, lo hice precisamente porque hemos
sabido que la Unión Europea exige, para seguir desembolsando
los fondos, a España, pues exige que se implemente este
sistema de auditoría y control. Entonces, bueno, también hemos
sabido que España estaría teniendo algunas complicaciones
técnicas, esto lo ha dicho una representante de la Comunidad
Europea, de la Comisión, entonces, dice que tenemos
complicaciones técnicas para informar y reportar en un sistema
informático específico que controle los indicadores de
ejecución, que eso es lo que se exige. Es, precisamente, según
palabras de esta representante de la Comisión Europea, dice
que la descentralización de los fondos, por haberse cedido parte
de ellos a las comunidades autónomas, ha complicado
técnicamente que se haya implementado esta exigencia.

Por eso, yo quería preguntarle y que me explicase, de una
forma un poco más precisa, porque al final me ha dicho: sí, sí,
sí, lo estamos controlando, esto es algo que lo exige la
Comunidad Europea, pero no me ha explicado de forma precisa
cómo se está llevando a cabo este control, cuál es el sistema de
control. Y yo le pregunto por indicadores, no por criterios; los
criterios son lo que hay que cumplir, pero luego los indicadores
te dicen si se cumplen los criterios, son conceptos diferentes.
Entonces, si es posible, por favor, y me pudiera explicar con un
poco más de precisión esto que le estoy cuestionando. 

Exactamente Nuyts Veerle es la portavoz de la Comisión
Europea para Asuntos Económicos y Financieros que ha hecho
estas declaraciones. 

Después usted me dice que ustedes no tienen ningún criterio
para repartir los fondos en los diferentes programas, que esto
viene de la conferencia sectorial y del ministerio
correspondiente, pero está claro que sí que se han cedido estos
fondos, o parte de ellos, a las comunidades autónomas, por
tanto, digo yo que algo habrán tenido ustedes que decidir aquí,
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¿o les viene ya todo establecido desde Madrid y ustedes no
tienen ni voz ni voto? Eso es lo que yo...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... ¡ah!, sí, que me ha dicho usted que los fondos ya vienen
preestablecidos a qué programa se destinan cada uno, que esto
lo decide la conferencia sectorial en cada ministerio. Claro,
pero lo cierto es que España sí que ha cedido la gestión de
parte de esos fondos a la comunidad autónoma. Entonces, si es
así entiendo que ustedes no han podido decidir nada, que todo
esto viene del Gobierno de la nación, por tanto, el gobierno
autonómico no estaría decidiendo qué importes se invierten en
cada una de las convocatorias que sí que saca la comunidad
autónoma, porque la comunidad autónoma es la responsable de
convocar determinadas ayudas, que así consta al menos en su
página web. 

Después, también le he preguntado si se han agotado todos
los fondos destinados a cada convocatoria que se ha cerrado,
que esto no sé si me lo ha contestado. Entonces, aprovecho mi
segundo turno, yo creo que no, o no lo he entendido bien, para
reiterárselo, porque es interesante saber hasta qué punto
estamos siendo capaces de aprovechar esta inversión que viene
de Europa y que realmente llegue a los destinatarios finales,
que son las personas que presentan los proyectos, y si hay
suficientes proyectos. Y, en ese caso, pues si se han asignado
bien por parte del Gobierno de la nación esas cantidades que
usted me decía que se asignan directamente desde el gobierno
del Sr. Sánchez, o si realmente están mal repartidas, porque se
podría haber destinado a lo mejor más dinero a otra
convocatoria que, bueno, pues que hay más proyectos que
dinero y, en cambio, en otras, a lo mejor pues estamos
bailando, nos está sobrando. Simplemente era eso lo que yo
quería saber y si lo van ustedes controlando para luego, en esa
conferencia sectorial, poder ustedes transmitirlo al ministerio
correspondiente y que hagan los reajustes necesarios, teniendo
en cuenta que esto es un proyecto a medio plazo y que vamos
a ir recibiendo miles de millones de euros a lo largo de los
próximos meses.

Bueno, yo creo que con esto ya me doy por satisfecha si me
contesta.

Gracias, consejero.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sra. Ribas. Respon el representant del Govern.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons): 

Sí, moltes gràcies, president. Gràcies, Sra. Ribas. Sí, com
vostè comenta les..., perdó, ara no vaig per ordre, però,
disculpi'm, la gestió que està transferida a les comunitats
autònomes, el 54% aproximadament de la gestió, la gestió, no
l’adjudicació; o sigui, no la possibilitat de destinar el fons a
certes línies. 

En el cas de Balears hi ha una excepció, com he comentat,
que és la de turisme i la d’energia, que sí que són les borses de

230 milions cadascuna, que sí que podem publicar les bases o
les convocatòries adaptades a les necessitats detectades a
diferents diàlegs que tenim amb l'empresariat, i a la vista està
que les previsions que hi ha van directament a aquesta idea. 

La part de transparència, -ara em disculparà-, tècnicament,
jo no (...) el sistema que s’empra, perquè és un sistema molt
complicat, que es diu COFI, per part de Balears nosaltres
imputam tot el sistema i tots els indicadors que a nosaltres ens
demanen, ex ante i ex post, per tant, abans de publicar i després
d'adjudicar, tots els criteris que se’ns estableixen i, per tant, açò
ho presentam a l'Estat i a la Comissió Europea, a través de
l'Estat. Aquí és on jo li deia que la gestió que es fa, almanco per
part dels fons FEDER, perquè en la resta és un mecanisme que
es desenvolupa i es treballa, és del cent per cent, per tant, no hi
ha cap tipus d’alarma que ens pugui retre compte que hi hagi
una mala gestió en matèria dels fons europeus.

I vull desmentir absolutament que s'hagin congelat els fons
i totes aquestes qüestions, vull dir, açò està més que clar. Sí que
han dit que revisarien el sistema de gestió i de transparència,
però que, en cap cas no serà per congelar els fons, simplement
és el mecanisme, hi ha el programa, que jo en dic el COFI, que
segurament millorarà algunes d'aquestes aportacions i que
nosaltres ens adaptarem, com ho hem fet fins ara. 

Al que no li puc respondre -i no me’n amagaré-, abans no
li he respost, no perquè ho hagi obviat, sinó perquè no hi he
pensat o no ho he apuntat, és si s’havien esgotat els fons de les
convocatòries. Jo ara no tenc aquesta informació, però tal com
pugui demanar a les diferents conselleries que han tret les
convocatòries, li podré respondre. De totes maneres, la majoria
de convocatòries o han estat tancades recentment o estan
obertes. Per tant, encara és prest per saber, qualitativament i
quantitativament, aquesta informació.

Però sí que li diré, evidentment, que és una informació molt
valuosa i que la farem servir a les conferències sectorials,
evidentment, per redirigir algunes línies de finançament per al
2023, tal com hem fet, quan ha fet falta, per redirigir les línies
de les bases, de les bases que s’havien de publicar o d'aspectes
que s’havien de publicar, i que es poguessin adaptar a les
necessitats de les Illes Balears, com, per exemple, que les
convocatòries en temes nàutics idò introduïssin també
l'electrificació de les embarcacions, perquè aquí hi ha projectes
en projectes nàutics elèctrics i que interessa molt, evidentment,
que es puguin finançar. I així ha estat. És, un exemple, però que
ho anam fent.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Seria el torn del Grup Parlamentari El Pi
i del Grup Parlamentari Mixt, no hi ha els seus portaveus, ara
mateix, en aquesta comissió. Per tant, és el torn del Grup
Parlamentari Socialista, Sr. Marí, li resten cinc minuts i
cinquanta segons.

EL SR. MARÍ I TUR:

Gràcies, Sr. President, no els gastaré. Simplement, per
agrair de nou les informacions de la conselleria i a tot el seu
equip. Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Marí. No sé si vol respondre, conseller.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Bé, de manera molt genèrica, sí que, evidentment, tornarem
a comparèixer voluntàriament quan, a principis d'any, quan
hagin passat els mesos que ens permetin donar noves dades per
a la seva utilitat, però que, mentre, evidentment -com sempre-,
quedam a disposició -tota la conselleria, tot el nostre equip- del
Parlament, dels diputats i dels grups parlamentaris, per a la
informació que puguem anar actualitzant. I em perdonaran si
alguna pregunta no l'he resposta, però estaré encantat de
fer-los-la arribar aviat.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, una vegada més. I, una vegada acabat el
debat, agraïm la seva presència, Sr. Conseller, i també la de les
persones que l'acompanyen.

I, no havent més assumptes a tractar, aixecam la sessió.
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